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V Evropi je pot 
združitve težka
Francozi so se vendarle odločili za Maastricht

Evropa se je oddahnila in 
odslej lahko z večjim opti
m izm om  gleda na pot, ki 
vodi k združitvi. Rezultati 
f rancoskega  re ferendum a 
kažejo, da dogovarjanje o 
združeni Evropi ne bo slo 
zlahka in da na tej poti bo 
treba premagati Se marsika
tero oviro. Med najveCjimi 
bo gotovo  tista, ki jo  p o 
stavljajo Angleži, od vedno

hladni do naCrta ekonom- 
ske-monetarne unije.

Francoski referendum je 
v li l  n ek a j  veC u p an ja  in 
vprašanje je ,  kako doseči 
cilj, ne da bi sprožili neza
dovoljstvo ene ali druge dr
žave. O tem bo sicer tekla 
beseda na oktobrskem lon
donskem evropskem vrhu, 
ki naj bi tudi določil strate
g i je  n a d a l jn e g a  p ro c esa

V Trstu in Vidmu simpozij 
o sodelovanju v Evropi

V petek an soboto bo najprej v Trstu in nato v Vidmu 
sim pozij o sodelovanju m ed evropskim i dezelam i in o 
perspektivah po Maastrichtu. Posvet, zam isel za katerega 
se je  rodila po podpisu sporazuma, bo toliko bolj zanimiv 
v tem trenutku, saj bo omogočil tudi po referendumu v 
Franciji ponovno soočanje precej različnih staliSč, ki jih  
zagovarjajo evropski partnerji. Srečanje organizira Zdru
ženje svetovalcev, udeležili pa  se ga bodo Številni delegati 
iz vseh italijanskih deZel, predstavniki evropskih drZav, ki 
so zastopane v Bruslju in držav vzhodne Evrope. Na sre
čanju so napovedani tudi predstavniki italijanskega zuna
njega ministrstva.

Prvi dan posveta bo na Pomorski postaji v Trstu, drugi 
dan v soboto bo pa  v raprezentančni dvorani videmskega 
gradu. Uvodno poročilo bo im el univerzitetni profesor  
Conetti, ki bo spregovoril o vlogi skupnosti Alpe-Jadran. 
Drugo glavno poročilo bo imel predsednik deželnega od
bora Vinicio Turello.

združevanja.
B ežen  p reg led  iz idov  

f rancoskega  re ferendum a 
kaže, da se je za Maastricht 
o d lo č i lo  k o m aj 5 1 ,05  % 
francoskih volivcev, kar po
meni, da manj kot pol mili
jona Francozov je odtehtalo 
težo nasprotnikov združene 
Evrope.

Francija pa v tem proce
su in po negativnem m ne
nju, ki so ga na referendu
mu izrekli Danci, predstav
lja izredno pomemben po
kazatelj zdajšnjega vzdušja 
glede načrtov iz Maastrich
ta.

Doslej so pogodbo Ze ra
tificirale Irska, Grčija, Luk
semburg in Francija, s par
lamentarno ratifikacijo ne bi 
smelo biti težav v Nemčiji, 
Italiji, Belgiji, na Nizozem
skem in Portugalskem. Do
kajšnje pričakovanje pa vla
da za odločitve Angležev, 
ki bi s svojim morebitnim 
negativnim mnenjem lahko 
postavili v dvom najavljen 
načrt o združeni Evropi. Na 
premierju Majorju je  zdaj 
poteza , da p repriča  svoje 
sodržavljane o pravilnosti 
izbrane poti v Maastrichtu.

Rudi Pavšič

Scuola: 
sos dalle 
valli del 
Natisone

G io v e d ì 17 s e t te m b r e , 
primo giorno di scuola nel
la nostra regione. Un gior
no di fe s ta  per una nuova 
avventura che incomincia, 
un’avventura di quelle vere 
ed affascinanti che introdu
ce i ragazzi nel mondo della 
cultura, del sapere. Trepi
dazione p er  i p iù  p icco li, 
che hanno suscita to  tene
rezza in genitori e maestri, 
tranquilla  consapevolezza  
per i più grandi.

Nelle Valli del Natisone 
è stato anche un momento  
di tristezza, ancora un bru
tale scontro con una realtà 
socio-economica devastata  
che si riflette, implacabile, 
sulla consistenza della p o 
polazione scolastica. P er
chè? Lo dicono con tutta la 
loro crudezza i numeri che 
esigono una riflessione da 
parte delle autorità sco la
stiche, degli amministratori 
a livello locale e regionale, 
della classe politica, una ri
fle s s io n e  su l fu tu r o  della  
scuola, certo, ma anche sul
le prospettive della nostra  
comunità.

Esaminiamo la situazio
ne della scuola elementare, 

segue a pagina 3

Z Buogam 
msgr. Cracina

V torek popoudne smo se v cedajskem Duoine poslo
vili od msgr. Angela Cracine, adnega od zaunjih Če
dermacev. Zbralo se je zelo veliko ljudi, bivših faranu, 
predstavniku oblasti. S e  p o s e b n o  veliko j c  b in o  n je g a
sobratu, duhovniku, ki so mu na desetine parsli dajat 
slovo iz vse deZele an iz bližnje Slovenije. Somaševanje 
je vodu videmski nadškof Battisti. Ob njem sta bila Se 
Škofa Pizzoni an Brollo. Bila je velika slovesnost taka 
kot si jo  je monsinjor Cracina z njega duhovniškim an 
vsestrankim dielam zaslužu. Za sabo puSča močan slied 
an nam bo manjku, manjkala nam bo njega besieda, s 
katero nas jc  znu potrostat an spodbudit v iskanju  
naših pravic, v odkrivanju naSih koranin kot vieja slo- 
vienskega naroda. (beri na strani 3)

Skrb
za razv 

naše šole
Ob zaCetku Šolskega leta 

je IzvrSni odbor Slovenske 
kulturno gospodarske zveze 
na svoji zadnji seji obravna
val tudi vprašanje dvojezič
nega Šolanja v videmski po
krajini. Razpravo sta uvedla 
ravnateljica spetrskega Šol
skega srediSCa Živa Gruden 
in predsednik Pavel Petri- 
cig, ki sta podrobno pred
stavila sedanjo sliko Sole, 
razvojne trende in odprte 
probleme politične in eko
nomske narave v prvi vrsti.

V poglobljeni razpravi je 
bilo izraženo zadovoljstvo 
za uspeh Sole, ki se kaže v 
vse veCjem zanimanju pri 
beneških starSih za dvojezi
čen pouk. Bil je poudarjen 
tudi pomen te ustanove, ki 
ji je treba zagotoviti možno
sti za normalno delovanje.

V drugem delu razprave 
je beseda tekla o vprašanju 
zakonske zaščite slovenske 
manjšine v Italiji in o pobu
di za sestavo skupnega za
konskega osnutka, pri kateri 
bodo sodelovale vse kom 
ponente manjšine.

Acceso consiglio comunale venerdì scorso a S. Leonardo

Le magagne restano
Il duello Zanutto-Simaz su quattro punti a ll’ ordine del giorno

La minoranza e tre consiglieri De aveva
no portato all’ordine del giorno del consi
glio comunale di S. Leonardo, svoltosi ve
nerdì, alcuni punti scottanti: la situazione i- 
drica a Crostù, il contenzioso con la fami
glia Podrecca, il problema viario di Clastra, 
la visita della Finanza nell’ambito dell’in
chiesta riguardante Gianfranco Del Fabro. 
Lorenzo Zanutto, prode Perry Mason, te
nente Colombo o quant’altro, assumeva le 
vesti di accusatore. Il sindaco Simaz, spal
leggiato dall’assessore Tomasetig, quelle di 
imputato, traballante sulla sua sedia ma mai 
a terra.

• Crostù. Tutto ruota attorno ad un atto 
d ’accusa presentato ai capigruppo di mag
gioranza e minoranza, ed anche alla magi
stratura, dall’ingegner D ’Aloe. La faccenda 
dell’acquedotto rurale della frazione si in
treccia con quella di Giuseppe Chiuch, la 
cui moglie è proprietaria a Crostù di un al
levamento cunicolo. Chiuch - afferma D’A
loe nell’esposto - si sarebbe collegato ad un 
tubo del pozzetto comunale senza alcuna 
autorizzazione.

La replica di Simaz: un cumulo di fal
sità. Chiuch - afferma il sindaco - ha fatto 
richiesta, è stato autorizzato a voce ed i la
vori sono stati seguiti dall’ufficio tecnico. 
Intanto l’acquedotto rurale di Crostù, si ap
prende, verrà dato in gestione dal Friuli 
Centrale ad un consorzio.

• Podrecca. A raccontare l ’epopea è Za
nutto. Il consiglio approva la costruzione di 
impianti sportivi di base nel 1986. L ’espro
prio alla famiglia Podrecca riguarda 10.000 
mq. L ’indennizzo, prima di 6.500 e poi di 
8.500 lire al mq., non soddisfa i Podrecca. 
Un professionista viene incaricato dal tribu
nale di verificare la vera entità dell’inden
nizzo, ma intanto nascono dubbi sull’effet
tiva superficie d ’esproprio. Non quadrano 
quei 3.419 mq. in più di quanti ne prevede
va il piano particellare d ’esproprio.

Il tenace Zanutto attacca. Anche sulle fa
sce: “Per avere i quattrini - sostiene - il pro
getto doveva essere di carattere sportivo, 
con piste di atletica, campo di basket, gio
chi per bambini. Ma avviata la procedura, 
gli impianti sportivi diventano chioschi, e 
nell’euforia vengono occupati altri 3.419 
metri quadri”.

“Sapevate tutto dall’inizio” sbotta Crise- 
tig, anche lui della minoranza. Simaz ri
sponde: “Niente di strano, abbiamo chiesto 
a quattro organizzazioni, il coro, gli alpini, 
la Polisportiva e l’Audace, cosa volevano, e 
glielo abbiamo dato” .

In una lettera del sindaco al tribunale, fa 
notare Zanutto, si riconosce l’occupazione 
abusiva. Ma è stato il legale a consigliarmi 
così, ribatte Simaz.

Michele Obit 
segue a pagina 2

Furlani 
v skrbeh 
za jezik

Kakšna bodočnost se piSe 
furlanSčini? O tem je  tekla 
beseda na srečanju, ki ga je  
videmski Institut za fu rla n 
sko kulturo pripravil v p o 
nedeljek na sedeZu DeZele z 
videm skim i parlam entarci. 
Predstavnik instituta Fede
rico  R o ss i j e  ra z č le n il  
zdajšnje stanje v zvezi z za
konskim osnutkom za zašči
to manj razvitih jezikov, ki 
ga je  v prejšnji zakonodajni 
dobi že odobrila poslanska  
zbornica.

S tem  v zvezi je  om enil 
negativne posled ice , ki bi 
jih  za bodočnost tega vpra
šanja lahko im el zakonski 
predlog, ki ga je  predstavila 
Severna liga (podpisnik je  
senator Rinaldo Bosco). V 
njem je  namreč furlanSčina 
istovetena z narečjem iz Pi
emonta.

To dejstvo pa lahko spro
ži verižno reakcijo, zaradi 
katere bi vsa italijanska na
rečja zahtevala posebno za
ščito, kar pa bi bilo pogub
no za furlanSčino.

beri na strani 2

Nediža: 
venerdì 

i 20 anni
L ’ap p u n ta m e n to  é per 

domani venerdì, 25 settem
bre, alle 19, sul Klančič, a 
San Pietro al Natisone per 
celebrare i 20 anni di atti
vità svolta dal Centro Studi 
Nediža al fine di rivitalizza
re e consolidare la coscien
za etnica nelle Valli del Na
tisone.

Alla manifestazione cul
turale parteciperanno il coro 
Pod lipo, il coro Matajur ed 
il fisarmonicista Lizo Jussa. 
V erranno anche proiettati 
due cor tom etragg i  aventi 
per tema “ M lada b rieza” . 
L ’incontro sarà naturalmen
te anche l’occasione per fa
re un bilancio de l l’attività 
svolta e soprattutto per di
scutere dei programmi futu
ri. A conclusione d e l l ’in
contro verrà presentato an
che il XVIII ciclo dei Be- 
neCanski kulturni dnevi che 
prende lo spunto dal 500. 
anniversario della chiesetta 
di S. Quirino e si articolerà 
in tre lezioni (23 ottobre, 6 
e 13 novembre) che saranno 
tenute da 6 relatori.
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[.‘istituto di cultura friulana sulla tutela linguistica

Rossi: “Ripartire 
da quella legge”

Aktualno

A Udine si è svolto lunedì scorso un in
contro, organizzato dall’ Istituto di cul
tura friulana e presenti alcuni parlamen
tari friulani, per fare il punto su ll’iter 
della legge di tutela delle lingue e culture 
minoritarie.

Su questo argomento abbiamo chiesto 
l’opinione al rappresentante dell’Istituto 
Federico Rossi, che è anche consigliere 
regionale.

“ In primo luogo vogliam o che venga

rispettata la Costituzione italiana. E’ da 
11 anni che in parlamento esiste un testo 
di legge che a causa di opposizioni tra
sversali e lobbies ben definite non riesce 
ad andare avanti.

Siamo preoccupati perchè a causa del
la crisi generale si rischia di mettere in 
secondo piano anche questo testo di legge 
e prolungare l’iter burocratico per la sua 
approvazione.

Noi invitiam o i parlamentari friulani

affinchè diventino la punta 
di diamante in parlamento 
per riaccendere l ’attenzione 
su questo testo di legge e 
per fare un po’ di battaglia 
politica.

Siamo d ’accordo di con
servare lo stesso testo e di 
concordare strategie comuni 
per sveltire l ’iter legislati

vo. Una ridefinizione del te
sto - ha afferm ato  ancora 
Rossi - potrebbe infatti apri
re un vespaio tale che met
te reb b e  in fo rse  la legge 
stessa. In questo senso va 
detto che esiste il pericolo 
in quanto il senatore friula
no della Lega Nord Rinaldo 
Bosco, assieme ad un sena

tore piemontese, ha presen
tato un disegno di legge che 
ricalca quasi per filo e per 
segno la proposta di legge 
112 approvata dalla Camera 
l ’anno scorso, tranne alcune 
m odifiche che potrebbero 
essere micidiali per la legge 
stessa. Nell’elenco delle lin
gue da tutelare i due senato

ri della Lega hanno estro- 
messo la comunità Rom ed 
hanno inserito, oltre al sar
do, anche il popolo piemon
tese. Questo potrebbe pro
vocare una reazione a cate
na - conclude Rossi - per 
cui tutti i d ialetti  italiani 
vorrebbero in qualche modo 
essere tutelati.”

Scrutto: 
un acceso 
consiglio

dalla prim a pagina
E altre domande ottengo

no vaghe risposte, o non ne 
ottengono proprio.

• Cave. Il tratto di strada 
C la s t r a - f o n d o v a l l e  è da 
tempo un problema a causa 
del passagg io  dei camion 
che t ra sp o r ta n o  la p ie tra  
piasentina delie cave.

C ’è da porre un limite di 
portata massima, e su que
sto sono  tutti d ’acco rdo .  
Sarà la giunta a valutarlo, 
in base  ad una re la z io n e  
tecnica.

• G uardia  di F inanza. 
Se il sindaco sottolinea che 
tangenti non ne ha mai pre
se, Zanutto ha qualche per
plessità sulla gara d ’appalto 
che ha determinato la forni
tura di mobili da parte di 
Del Fabro. F inisce che si 
becca anche dell’inquisitore 
d a l l ’a s s e s s o re  C en d o n ,  
chiede scusa e il sipario si 
chiude.

Michele Obit

V Vidmu 
srečanje 
Psi-Lds

V V idm u sta  se včeraj 
srecali zastopstvi deželne 
PSI in Liberalno-demokrat- 
ske stranke Slovenije.

S lo  je  za  p rv o  u ra d n o  
srečanje obeh strank po se
stavi nove vladne večine v 
S loveniji ,  ki jo  vodi prav 
predstavnik LDS dr. Janez 
Drnovšek.

Na srečanju je tekla bese
da predvsem o bližnjih vo
litvah tako v Sloveniji kot v 
deželi ter o možnostih na- 
daljnega sodelovanja obeh 
strank.

Delegacijo Liberalno-de- 
mokratske stranke je vodil 
Jože Skoljc, predsednik par
lamentarne skupine LDS, v 
njej pa so bili Se minister 
Miha Kozinc, Igor LauS in 
Franco Juri.

V socialistični delegaciji, 
ki jo  je vodil deželni podtaj
nik Alessandro Colautti, so 
bili Ferruccio Saro, Giaco- 
mu Cum, Dario Tersar, Pie
ro Z a n f a g n in i  in Rudi 
Pavsic.

MIR: presenti 
sul mercato

Essere presenti costantemente sul mercato è una delle 
regole fondamentali per la vita di un’attività economica. 
Perciò da diversi anni l’azienda MIR srl di Resia, sorta una 
decina d ’anni fa, puntualmente è presente all’esposizione 
dentale intemazionale, l’“Expodental”, che si tiene annual
mente a Milano.L'azienda opera infatti nel settore dentale 
come produttrice di frese per lo studio dentistico, sia di ti
po tradizionale che monouso, anche quelle da laboratorio 
odontotecnico.

Come in passato, anche la fiera di quest’anno ha offerto 
delle buone occasioni per nuovi contatti commerciali. Dal
le numerose visite allo stand, si è potuto inoltre riscontrare 
che i prodotti MIR sono ormai conosciuti e utilizzati da 
molti operatori del settore./"/./?.)

Se do ned
Na videmskem razstavišču je predsednik deželne vla

de Turello v soboto odprl 39. mednarodni sejem Casa 
moderna. Na njem sodeluje kakih 500 razstavljalcev iz 
Severne Italije, Koroške in Slovenije, ki predstavljajo 
kakih tisoC podjetji na področju gradbeništva, hišne 
oprem e in vrtnarstva. Na sobotni slovesnosti je pred
sednik Dežele podčrtal zaskrbljujoči gospodarski trend, 
ki ga preživljajo tudi podjetja na Videmskem, kjer je  
“model Furlanija” veC let pomenil uspeSnost in gospo
darsko prodornost. Sejem bo odprt do 27. septembra.

Un giornalista serbo racconta

La Serbia 
nel caos

In questi giorni ho incon
trato a Lubiana il giornali
sta del quotid iano  di B el
g ra d o  “B o r b a ” D rag iSa  
D ra S ko v ič . E ' q u es to  un 
quotid iano che ha sem pre  
avuto posizioni diverse sia 
rispetto al “P olitika”, che 
ad altri mass media serbi. 
A ss ie m e  a l s e tt im a n a le  
“Vrem e” rappresenta sem 
pre di più il giornalismo li
bero, indipendente, che o- 
pera in modo coraggioso e 
p ro fe ss io n a le  n o n o sta n te  
tutto. C 'eravamo conosciuti 
ed eravamo diventati amici 
nel periodo in cui ero stato 
corrispondente a Belgrado, 
in una fa se  di m u tam en ti 
drammatici, il cui risultato 
è l ’attuale d isintegrazione  
della  Ju g o sla v ia , l ’iso la 
m en to  d e lla  S e rb ia  e la 
guerra.

DragiSa conosce bene la 
situazione e la valuta con 
lucidità. Come la m aggio
ranza  dei B elgradesi, so 
stiene Panič. Belgrado vuo
le la pace, non ne può più  
d e lla  g u e rra  e d e lle  sue  
conseguenze. Lui descrive  
la situazione a tinte molto  
fosche. La sua paga mensile 
am m onta a 120 m archi al 
mese. Ed è anche fortunato  
perchè ha un lavoro e gua
dagna. Nei negozi si trova 
ancora m olto, ma non c 'è  
nafta, non c ’è benzina, non 
ci sono medicinali. Il gover
no è nel caos. Gli omicidi si 
susseguono a ritmo serrato. 
Nei dintorni di Belgrado so
no arrivati dei delinquenti: 
su commissione hanno ucci
so una persona seduta ad li
na ta v o la ta , m a p e r  non  
sbagliare hanno ucciso tutti 
coloro che le sedevano ac
canto. Dopo un p o ’ sono ri
tornati e per completare il 
lavoro hanno anche buttato 
una bomba a mano. A nes
suno di loro è successo nul
la. Belgrado dunque sostie
ne P anič, ma il pro fondo  
sud, quello che incomincia  
molto vicino alla capitale e 
va f in o  a l co n fin e  con la 
Grecia, l'A lbania e la M a

cedonia è decisamente dalla 
parte di Miloševič, pronto a 
tutto. Non è informato e non 
com prende la s itu a zio n e . 
Un ruolo fondamentale vie
ne svo lto  in questo  senso  
dalla tivù che è nelle mani 
di M iloševič . I g iorna listi 
guadagnano 400 marchi al 
mese, sono consapevoli di 
quello  che fa n n o , tuttavia  
l’alternativa è fin ire su una 
strada. Ogni tanto qualcuno 
non ce la fa  più e se ne va, 
ma viene subito sostituito.

I rapporti di fo rze  sono  
mutevoli, non chiari, proba
bilmente M iloševič ha dav
vero la suprem azia, cosic
ché ha un ruolo fondam en
tale l ’altro Panič, il capo di 
stato maggiore dell' esercito 
jugoslavo, che si è legato al 
Panič americano, presiden
te del governo. Ma si sa, li
na cosa è il generale un’al
tra è l ’esercito . P anič ha 
bloccato l ’em issione conti
nua di denaro il che ha na
turalm ente rallen ta to  leg 
germ ente l ' in flazione e in 
q ua lche  m odo lim ita to  la 
ca tastro fe  econom ica, ma 
ha portato conseguenze per 
le paghe degli ufficiali.

Questa è la parte razio
nale e lucida della conver
sazione con un ottimo colle
ga serbo, che dà però anche 
l ' impressione di una perso
na molto confusa. E ’ arri
vato da un ambiente del tut
to a n o rm a le  do ve  non si 
trova nulla, dove i rapporti 
umani sono compromessi e 
la s i tu a z io n e  è d a v v e ro  
straordinaria . A Lubiana, 
dove è arriva to  passando  
a ttr a v e r s o  l ’U n g h eria  e 
l ’A u s tr ia  in vece  la gen te  
p a rla , r ide , vive n o rm a l
mente. “Tutti sono gentili” 
osserva m eravigliato D ra
giSa. lo  in vece  ag g iu n g o  
che sono così gentili, così 
com e lo erano, non m olto  
tempo fa , a Belgrado.

Ma su questo  tema tor
nerò la settimana prossima, 
di ritorno da una breve visi
ta a Belgrado.

Bogo Samsa
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Alcune notìzie brevi da oltre confine
In Bosnia 50 mila morti
La guerra in Bosnia ha provocato 

oltre 50 mila morti, più di 150.000 
feriti, mentre la metà di tutta la po
polazione ha già lasciato le proprie 
case ed è andata in esilio.

Questi i drammatici dati che ha 
fornito il ministro della difesa slo
veno Janez JanSa durante 1 ’ultina 
riunione della commissione parla
mentare per la difesa.

Secondo il ministro JanSa è poco 
probabile  che si r iesca, in tempi 
brevi, ha trovare una soluzione pa
cifica tra le repubbliche in lotta.

Niente autostrada per Gorizia
Il ministro dei trasporti sloveno 

Marjan Kranjc ha rilasciato recente
mente un’intervista in cui dichiara 
che il progetto autostradale Nova 
G o r ic a -R a z d r to  v ien e  in se r i to  
a ll’ultimo posto nella graduatoria 
delle necessità attuali in tema di au
tostrade.

KrSko funziona bene
La centra le  nucleare di KrSko 

funziona bene. Queste le conclusio
ni della commissione di esperti ita
liana che alla fine di gennaio ha i- 
spezionato la centrale costatando la 
sicurezza dell’impianto.

La d e leg a z io n e ,  co m p o s ta  da 
quattro esperti di impianti nucleari, 
ha verificato che la progettazione e 
la realizzazione della centrale nu
cleare sono avenute sulla base di 
s tandard usati per simili centrali 
all'Occidente.

Priorità economiche
La giunta esecutiva dell'Unione 

italiana si è riunita per definire la li
sta dei progetti che verranno finan
ziati con i mezzi messi a disposizio
ne dalla legge sulle aree di confine.

I rappresentanti della minoranza 
italiana hanno deciso che la metà 
dei finanziamenti (2 miliardi) verrà 
utilizzata per costruire la finanziaria

dell'Unione, la Finistria, che con
sentirà la realizzazione del fondo di 
garanzia per una serie di strutture 
commerciali ed editoriali.

Giornalisti sul piede di guerra 
La cam pagna  ele tto ra le  per le 

prossime elezioni parlamentari in 
Slovenia si presenta agguerrita. I 
partiti vogliono avere il massimo 
dei consensi da parte dei mezzi di 
informazione ed in particolare da 
parte della televisione che tutti vo- 
rebbero gestire a modo propio. An
che se le elezioni si svolgeranno il 
prossimo dicembre la battaglia tele
visiva è già cominciata. A farne le 
spese, per ora, sono otto giornalisti, 
che per varie pressioni partitiche la
sceranno la TV di stato.

Presto i nuovi talleri 
Entro la fine dell’anno in Slove

nia gli attuali buoni-denaro verran
no sostituiti dal tallero, Ja moneta 
ufficiale della neonata Repubblica.

11 cambio si effettuerà gradualmen
te iniziando già dalla fine del mese. 
Per non provocare aumenti dell’in
flazione e scossoni economico-mo- 
netari il raporto del nuovo tallero 
con l’attuale buono sarà di 1:1.

Oltre 100.000 disoccupati
Il trend positivo per quanto ri

guarda la crescita  in d u s t r ia le  in 
Slovenia, registrato in luglio, ha su
bito una caduta del 19 % nel mese 
di agosto. Dai dati forniti dall’Isti
tuto statistico per l’industria si de
duce che in agosto i d isoccupati 
hanno superato quota 100.000.

Per mancanza di spazio siamo 
costretti a rinviare il dibattito  
s u ll ' u n io n e  d e lle  C o m u n ità  
m o n ta n e . P ro ss im a n e n te  
l ’intervento del vicesindaco di 
S. Pietro Giuseppe Blasetig.
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Rossini 
e dintorni

Dopo il successo dei concerti di musica da camera 
dedicato a Mozart, in occasione del bicentenario della 
morte, tenutisi lo scorso anno, l’Assessorato alla cultu
ra della Provincia di Udine, tramite l ’Associazione m u
sicale tarcentina, organizza un Festival denom inato  
“ Péchés de vieillesse” (Peccati di vecchiaia). Alla ricor
renza del bicentenario della nascita di Rossini si ag 
giunge il centenario di quella di Milhaud.

Si tratta di un itinerario 
n e l la  m u s ica  da ca m e ra  
francese dallle opere parigi
ne di Rossini a quelle mol
to più recenti di Milhaud .

A parlarci del progetto è 
il p ia n is ta  A n d re a  R u d i  
(nella fo to), di Scrutto, che 
come successo lo scorso an
no farà parte del gruppo di 
m u s ic is t i  che  te r r a n n o  i 
concerti in alcune località 
della provincia. “Siamo par
titi da Rossini, che ha abita
to per 40 anni a Parigi, dalla 
sua musica da camera che 
ha avuto una particolare in
fluenza sugli autori succes
sivi” .

Molti gli artisti impegnati 
nel festival. “Rispetto allo 
scorso anno - afferma Rudi 
- ci sono tre artisti stranieri 
che ne garantiscono l ’altis
simo livello: Patrick Gal-

lois, francese, dallo scorso 
anno flautista della Deutche 
Gramophone, ed i russi A- 
natole Liebermann, violon
cellista, e Konstantin Bogi- 
no, pianista. Questi ultimi 
due fanno parte del famoso 
Trio Cajkovskij”.

Rudi mette soprattutto in 
evidenza l ’occasione che si 
presenta agli artisti friulani 
di suonare con musicisti di 
fama mondiale, e quindi ac
crescere il proprio bagaglio 
di esperienza cameristica.

Il Festival si svolgerà dal

Perché Rossini e la musica da camera francese?  
Rossini concluse presto la sua carriera di compositore 
operistico. N el suo periodo parigino, dal 1853 alla 
sua morte, nel 1868, compose un abbondante materia
le cameristico. Scritto per diletto personale, è una rac
colta di piccoli pezzi con titoli spesso umoristici che e- 
videnziano una geniale fusione di piccante parodia ed 
elegante grazia tipicamente francese. I brani, raccolti 
p er lo p iù  nei “P échés de v ie ille sse" , ebbero una 
grossa influenza su com positori di scuola francese, 
che emanciparono questa form a musicale ( “divertes- 
sem ent”), portandola da una funzione di privato in
trattenimento ad uno status di riconosciuta presenza  
nell’ambito della musica classica.

6 a ll’ l 1 ottobre. I concerti 
si terranno a Tarcento, A- 
maro, S. Daniele, Buttrio, 
Paluzza e Martignacco. Un
dici gli artisti che suoneran
no ogni sera, dei quali sei 
f r iu lan i  (o ltre  ad A ndrea  
R ud i  suoneranno Antonio 
Nimis di Tarcento , Lucio 
D egan i di R eana , N ico la  
Bulfone, Stefano Sciascia e 
Roberto Barbieri di Udine). 
Il programma prevede brani 
di Rossini, Faure, Poulenc, 
S a t ie ,  M ilh au d  e S a in t-  
Saens. “ Di q u es t’ultimo - 
avverte Rudi - suoniamo un 
brano di grande effetto, Il 
carnevale degli animali, u- 
na farsa comico-umoristica 
in cui sono descritti, musi
calmente, vari animali”. Tra 
questi, aggiunge il nostro, 
anche i pianisti.

Michele Obit

Podobe na og led na Stari gori

Razstava 
o svetiščih

SvetiSCe na Stari gori je 
bilo v nedeljo prizorišče po
m em bnega kulturnega do 
godka.

V priredbi Sveta sloven
skih organizacij in novogo
r iškega m uzeja  v so d e lo 
vanju k u ltu rnega  d ruš tva  
Studenci iz Čedada so v k- 
ripti svetisca odprli razstavo 
podobic nekaterih znanih in 
manj znanih božjih poti in 
svetišC, ki ležijo na obeh 
straneh slovensko-italijan- 
ske državne meje.

G re  za prvi obsežnejš i  
prikaz podobic svetiSC ali 
posameznih njihovih delov 
na sv. Visarjih, na Stari go
ri, v Vidmu, Krminu, na sv. 
G o ri ,  na K o s ta n je v ic i ,  v 
goriski kapucinski cerkvi, v 
Logu pri Vipavi, v Krepljah 
pri Tomaju, na Barbani, v 
Strunjanu in na Trsatu nad 
Reko.

Razstavljena dela so last 
novogoriškega muzeja.

Za pobudo so se odločili 
ob prihodu papeža Janeza 
Pavla drugega v naSe kraje. 
Razstava, ki so odprli naj
prej v Gorici v Casu papeže
vega obiska, kasneje pa na

B arbani,  ob seg a  nad 400 
podobic od konca 17. sto
letja do danes.

Gre za kulturni dogodek, 
ki presega verske okvire, saj 
je na podobicah moC spoz
nati arhitekturo raznih cerk
va in svetišC ter stavb okoli 
njih. R azvidna so tudi o- 
blacila nižjih in višjih slojev 
ter njihove navade.

O vsebini razstave in nje
ni sporočilnosti sta na ne
deljski slovesnosti sprego
vorila Drago Sedmak, višji 
kustos G oriškega muzeja, 
ter Marija FerletiC, predsed
nica Sveta slovenskih orga
n izac i j ,  ki je  izp o s tav i la  
željo prirediteljev, da bi tudi 
tak kulturni dogodek prispe
val k utrjevanju prijateljstva 
in k veCji strpnosti med na
rodi, ki živijo na tem o b 
močju.

Kulturni spored so obo
gatili pevci zbora Nadiski 
puobje, ki so peli tudi med 
maso, ki jo je daroval pater 
Filip Rupnik.

Zaradi bolezni v skupini 
pa n iso  n a s to p i le  pevke  
Visarskega kvinteta.

Rudi PavSiC

Zbuogam 
monšinjor 
Cracina

s prve strani 
Monšinjor Cracina se je 

rodil v Campegliu 16. aprila 
1909. Njega oCa je biu Slo- 
vienj iz B rez ja  v T ipan i,  
mati je bila Furlanka. Po
svečen je biu za duhovnika 
lieta 1933 an njega duSno- 
pastirsko dielo ga je zaCeu v 
Kamiji, potle je parSu v Na- 
diske doline, kjer je biu du
hovnik v Gorenjem Barnasu 
an Podutani, kjer je ostu do 
lieta 1966. Potlè je Su v Bu
io, dokjer ni lieta 1982 po- 
stau s taln i k anon ik  an je 
parSu v Čedad.

Njega Zivljensko pot je z 
l iep im i b e s ie d a m i  o risu  
nadškof Battisti, ki je mon- 
Sinjorja Cracino predstavu 
kot pobožnega an prizadev
nega duhovnika, pa tudi kot 
samozavestnega an pokonč
nega moža, ki se nie ustraSu 
pred napadi, pred obtožba
mi p ro t i i ta l i ja n s tv a .  N a 
sprotno se je znu postavt an 
konkretno borit. SpoStovau 
je vierske an jezikovne na
vade svojih viemiku, odkru 
je njega sloviensko korani- 
no, se navadu  s lov iensk i  
izik an ga uporabju v cerk
venem življenju. V sebe je 
združevau furlansko an slo
viensko kulturo kar je pars- 
lo do izraza an na pogrebu, 
kjer je ob italijanski bila tud 
slovienska an furlanska be- 
sieda.Njega ime pa ostane 
za nimar zapisano v sloven
ski literarni zgodovini za 
Številne Študije, v parvi var- 
sti pa za odkritje starogor- 
skega spomenika, ki je od- 
parlo novo stran v vrednote
nju BeneSke Slovenije.

V Beneški galeriji razstava umetnice Mirjam Fabijan

Iz Kanade v S peter
Pobuda je  sad sodelovanja s Slovensko izseljensko matico

“ Več je  poti, da človek  
ponovno odkrije svoje ko
renine. Ena od teh je prav 
gotovo umetnost, ki om o
goča vračanje v domovino 
prednikov in pomeni iska
nje lastne identitete. In za
nimivo je da se taki proce
si pojavljajo tudi takrat, 
ko se materni jezik že zgu
b i. T ak je  tu d i p r im er  
Mirjam Fabijan”.

S temi besedami je pod
predsednica Slovenske iz
se lje n sk e  m a tice  Iren e  
M islej odprla v soboto v 
Š petru  ra zsta v o  m lade  
k a n a d sk e  S lo v e n k e  
“ T r a n s la t io n s” , ki bo v 
BeneSki galeriji na ogled  
do 2. oktobra.

Gre za zanim ivo “foto
grafsko” razstavo z zgod
bo, ki jo  lahko obrazloži 
otroška pernica Moj k lo
buk im a tri luknje torej 
rem iniscence Fabijanove  
iz otroških let. Njena dru
žinska zgodba, ki jo  pred
sta v lja jo  tud i s lik e  v če 
rajšnje in predvčerajšnje 
družine nam nam reč po
maga pri razumevanju li
kovnega sporočila.

“ K ot se M irjam  F ab i
jan vrača v Slovenijo sko
zi spomine in umetnost, in 
danes ponovno osvaja tudi 
jezik staršev, tako se vra
ča vsak” je  dodala Irene 
Mislej, ki je seveda spre
govorila tudi o likovnem  
jeziku umetnice.

Razstava je  sad sodelo
vanja med Beneško galeri
jo  in Slovensko izseljensko 
matico in je  bila tudi pri
ložnost za razgovor o na-

d a ljn em  so d e lo v a n ju , o 
skupnih pobudah na po
dročju umetnosti Se zlasti 
pri v red n o ten ju  s lo v e n 
skih ustvarjalcev, ki dela
jo  in se u v e lja v lja jo  po 
svetu. To je tudi področje 
s katerim se Irene Mislej 
strokovno ukvarja.

Na srečanju v Špetru so

se predstavniki Slovenske 
izseljenske m atice sezna
nili tudi s širšo stvarnostjo 
S loven cev  v idem sk e p o
k rajin e in v prvi vrsti s 
stanjem  in perspektivami 
slovenskega dvojezičnega  
izobraževalnega srediSča. 
O d p rla  se je  torej nova  
pot k zbliževanju. Trenutek ob odprtju razstave v nedeljo na Stari gori

Valli del Nadsone:

Učenci prvega razreda, ki obiskujejo dvojezično šolsko središče v Spetru

segue dalla prima
Il p rim o  dato  da reg i

strare è che nel comune di 
D ren ch ia  non c ’è p iù  la 
scuola elem entare che co
munque negli ultimi anni e- 
ra sotto il livello minimo di 
guardia. Il Comune non ha 
ricevuto alcuna com unica
zione ufficiale, ma i tre a-

lunni hanno iniziato Tanno  
scolastico presso la scuola 
elem entare di G rim acco a 
Clodig. In ognuno degli al
tri 6 comuni è rimasta fu n 
zionante una sola scuola.

Se la situazione è dispe
rata a Drenchia, non è più  
rosea nemmeno altrove. In 
tutte le Valli del Natisone il

num ero dei bam bini nella  
fascia  della scuola elemen
tare è di appena 238 (- 2 ri
spetto allo scorso anno sco
lastico). La parte da leone, 
si fa  per dire, la fa  il comu
ne di S. Pietro al Natisone 
con 67 alunni: 12 in prima, 
17 in seconda, 14 in terza, 
13 in quarta e 11 in quinta.

A questi vanno aggiunti, na
tu ra lm e n te , q u e l l i  d e lla  
scuola bilingue (con ben 13 
alunni in prima elementare) 
che si attesta al secondo po 
sto per num ero di iscritti. 
Va detto poi che coloro che 
hanno scelto  l ’educazione  
b ilingue superano il 23%  
della popolazione scolasti
ca  to ta le . Q u a si la m età  
della popolazione scolasti
ca delle Valli del Natisone 
di quella fascia  d ’età dun
que frequenta le scuole ele
mentari a S. Pietro al Nati
sone.

Segue il comune di San 
Leonardo con 39 alunni: 5 
in I, 7 in II, 12 in HI, 8 in IV  
e 7 in V. N el com une di 
Pulfero gli alunni sono 33: 
7 in I, 7 in II, 10 in III, 6 in 
IV e 3 in V.

La scuola elem entare di 
Stregna è frequentata da 16 
alunni: 3 in I, 2 in II, 6 in 
III, 3 in IV  e 2 in V.

Infine a Grimacco gli a- 
lunni sono 1 6 :5  in 1, 4 in 
111,3 in IV  e 4 in V.

Una riflessione s ’impone.
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Koroška: etnični 
položaj Slovencev
Asimilacijski trend se je  bistveno zaustavil

Pavličevo sedlo nas 
bo približalo Avstriji

V koroških slovenskih medijih smo brali 
vest, ki bo vsekakor razveselila tudi vse ti
ste naSe bralce, ki radi potujejo, predvsem 
proti Avstriji. Gre za dogovor o odprtju 
mejnega prehoda med Slovenijo in Koro
ško na Pavličevem sedlu (1.339 m. nad
morske višine). O tem sta se pred dnevi v 
Ljubljani dogovorila notranja ministra Av
strije in Slovenije dr. Franz Loschnak in 
Igor Bavčar.

Novi mejni prehod bo predvsem prebi
valcem Savinjske doline skrajšal pot v Že
lezno Kaplo za skoraj 100 kilometrov. Za 
dolino Bele pa bo nova povezava koristna v 
gospodarske namene, predvsem kar zadeva 
ekonomsko izmenjavo med obema regije- 
ma.

Na srečanju obeh ministrov so se pogo

vorili tudi o “ liberalizaciji” prehodov, tako 
da bodo v bližnji prihodnosti omogočili 
prestopanje meje z osebnimi izkaznicami, 
kot velja to že med Italijo in Avstrijo.

Glede odprtja prehoda velja povedati, da 
že skoraj dvajset let potekajo pogovori za 
odprtje mejnega prehoda, ki je v poletnih 
mesecih odprt le za pesce. Težave za po
polno odprtje prihajajo z avstrijske strani, 
saj doslej ni bilo možno najti konkretne 
cestne variante potem ko je je prva, ki je 
predvidevala pot skozi imetje grofa Thurna, 
propadla.

Po vsej verjetnosti bodo oviro odpravili 
na občini v Železni Kapli, kjer Zupan Die- 
ter Haller pripravlja naCrt za gradnjo ceste, 
ki bi to občino povezala s prehodom na 
Pavličevem sedlu.

Pogovor z Liliano Bonini - Kovačuovo z Lies, ki je od 1957. lieta v Avstraliji

Tata te je zluodju predau
Vamila se je  za srečanje z učenci s katerimi je  hodila v sloviensko šuolo 40 liet od tega

Beneški otroci 
v Argentini

cijski politiki avstrijske vla
de. Eden glavnih razlogov 
za ohranitev pozicij gre pri
pisati mladim, ki na sloven
ščino gledajo bolj odprto in 
brez posebnega strahu. Ob 
tem velja podčrta ti,  da je 
slovenščina v zadnjih letih 
pridobila tudi na funkcio
na lnem  po m en u ,  zlas ti  v 
gospodarstvu.

Med občinami, kjer pre
segajo dvajsetodstotno pri
sotnost slovenščine kot ob
čevalnega jez ika  “vodijo” 
Sele, kjer je kar 93 % Slo
v e n c e v ,  to pom en i 700  
oseb. Položaj v ostalih ob
činah pa je naslednji: Pli
berk (1.500 ljudi, 39 % Slo
v e n c e v ) ,  Ž e le z n a  K apla  
(1.200, 42 %), Globasnica 
(800, 52 %), Bistrica nad 
Pliberkom (800, 45 %), St. 
Jakob v Rožu (900, 21 %), 
BilCovs (500, 30 %), Zitara 
vas (1.200, 20 %). V Celo
vcu je 1.200 oseb, ki upo
rablja slovenščino kot obče
valni jezik, kar predstavlja 
1% celotnega prebivalstva.

Uradni rezultati ljudske
ga štetja iz lanskega leta ni
so se dokončni, vendar se 
po iz jav ah  S ta t i s t i č n e g a  
centralnega urada na Duna
ju ne bi smeli bistveno spre
meniti.
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V glavnem argentinskem  
miestu, v Buenos Airesu, ži
vi velika skupina Benečanu, 
Slovencu iz videmske pokra
jin e . V V illi B a lestrer, na 
robu miesta, so zazidal tudi 
an dom, kjer se srečavajo  
an kjer po teka jo  vse njih  
iniciative.

P obuda  za za z id a t lis t 
center je  lieta nazaj parSla 
od nep o za b n eg a  R em ig ia  
Topatigh, ki je  biu predsed
nik Zveze slovenskih  izse
ljencev v A rgentini an L a
tinski Ameriki. Njega skarb 
je  bila tudi tista , de bi se 
m ladina učila  po s lo v ien 
sko, de bi nazaj odkrila soje 
koranine. Tala želja  se je  
tudi uresničila.

Dole so organizirali tečaj 
s lo v e n š č in e , k i ga  im a jo

ankrat na tiedan. Ustanovili 
so tudi otroški pevski zbor, 
kjer po je kakih 15 otruok. 
Pru je  poviedat, de v glav
nem so že otroc iz mieSanih 
zakonu, de so že tretja ge
neracija emigrantu, kar pri
de reč, de so bli njih dedje, 
njih noni, tisti, ki so muorli 
zapustit Benečijo za iti slu
žit kruh po sviete.

Fotografija, na kateri sta 
sku p a j s p evsk im  zborom  
mož an žena, ki jih  učita on 
slovenščino ona pa petje, je  
bla nareta 11. ju lija  lietos. 
Takrat je  bila  v A rgentin i 
na obisku kulturna delega
cija iz Slovenije, v kateri je  
biu tu d i bi vsi p red sed n ik  
L o jze  P e te r le , k i j e  naSe 
em igrante pozdravu an po  
beneško.

Beneški otroški pevski zbor v Buenos Airesu

Korošcev, ki za m edse
bojno kom uniciranje upo
rabljajo slovenščino, je ne
kaj nad  14 tisoC. To je  
osnovni podatek, ki ga lah
ko razberemo na podlagi in
formacij Osrednjega stati
stičnega urada na Dunaju, 
ki je  lani izvedel l judsko 
štetje.

V primerjavi s štetjem iz 
leta 1981 je število v bistvu 
ostalo nespremenjeno, pre
cej manjše pa je, Ce ga pri
merjamo z ljudskima štetje
ma iz leta 1971 (17.000) in 
1951 (42.000). Od 535 tisoC 
Korošcev z avstrijskim dr

žavljanstvom je 2,6 % pre
bivalstva navedlo kot obče
valni jezik slovenščino, 96 
% pa sam o nem ščino. Na 
podlagi teh podatkov lahko 
ugotovimo, da je tam kajš
njim Slovencem  prvič po 
vojni uspelo zadržati naza
dovanje slovenskega obče
valnega jezika.

V obeh osrednjih organi
zacijah, Narodnemu svetu 
koroških Slovencev in Zve
zi slovenskih  organizacij,  
p o z i t iv n o  o c e n ju je jo  ta 
trend, kar pomeni, da je jed
ro k o ro šk ih  S lo v e n cev  
uspeSno kljubovalo asimila-

Ob obisku dvojezičnega vrtca v Celovcu

Srečanje z njo je bluo le- 
puo an prije tno , ko vsaki 
krat, ko sreCaS dinamičnega, 
simpatičnega Clovieka, od- 
partega na pogovor an Se 
posebno, ki ima Sarok, mo
deren pogled na sviet . Lili
ana Bonini-K ovaCuova iz 
Lies, ki se je dobar miesac 
od tega varnila za an par ti- 
ednu z moZam Renzam iz 
Avstralije (on je Gomatov 
iz Kozce) je tak človek.

Varnila se je po 20 liet 
an parloZnost je bluo sreča
nje z nje sošolci v Gorici, 
kamer je hodila v slovien
sko Suolo. Srecai so se po 
Stierdeset liet. “Sem bila pru 
vesela an ganjena, emocio- 
nana. Kadar smo se sreCal, 
smo se vebasal uon z makin 
an se no malo cajta gledal, 
vsak je Su smehe pruot dru
gemu. Si viedeu, de je biu 
tuoj parjateu, soSolc, za 1 
sekundo pa ti ni parslo gor 
ime. An potle, si se objeu 
an stisnu ko de bi biu tuoj 
brat, toja sestra, z ljubezni
jo. Kar mi je parslo iz Gori
ce vabilo na srečanje sem 
hitro odločila, de pridem. 
Lietos pa smo se menai, de 
za 5 liet se spet sreCamo.”

Kuo je bluo tle par nas ti
ste lieta, kadar je ona kupe z 
mlajšo sestro Andreino ho
dila v Sloviensko Suolo, sem 
jo  vprašala. “So jal, de nas 
je nas tata zluodju predau”, 
je smehe odguorila, “an se 
mi zdi, de adni Sele takuo 
mislijo. Judje so bli strupeni

an mi sm o  se ro d i le  tu 
oStarji,  tak u o  de sm o j ih  
vsake sort Cul. Ist sam se 
Cula udarjena. Pa naS tata 
priet ku nas je vpisu v slovi
ensko Suolo, je Su v Gorico 
gledat, kaka je. An tam je 
v ideu, de je  biu učni izik 
slovienski, program an vsa 
Suola je bila pa italijanska, 
de ni bluo obedne politke 
vmies. Nimar mi je pravu: 
«Hitro uCi se, de se navadiš, 
de jim pokažeš ...!»

Kada si se pa odločila iti 
v Avstralijo sem jo vpraša
la. Poliete - finila sem bla 1. 
licej - sam se varnila damu. 
NiC, obedne perspektive ni
sem videla pred sabo. Tisto 
lieto se je dol z Avstralije, 
kjer je biu že 7 liet, varnu 
Renzo an je paršu s tisto, de

uSafa ženo. Srna se zagleda
la, o žen ila  an sem  sla za 
njim v Avstralijo. Dol sam 
parSla ženarja 1957. lieta

V takuo malo cajta?
“Ja, pa se nisem nikdar 

grivala. Tle sem se Cula ne- 
potriebna, nišam videla kaj 
bo z mano, dolè je bluo die
to, vse je bluo odparto an ni 
bluo trieba ko zavihnit ro
kave”.

G obadva dobra dieluca, 
Renzo an Liliana sta lieta 
1960 že im iela  sojo hiso. 
Tuole je  v miestu Dande- 
nong. Blizu njih je  kakih 
150 BeneCanu, l jud je ,  ki 
imajo koranine v Nadiških 
dolinah. Družina je  zaCela 
rast an so se jim rodili trije 
puobi Steven, Nik an Da
vid. Takrat so kupil an kos 
sveta atu b lizu, pa na sa 
mim, so zazidal hiso an Li
liana je pustila dielo, de se 
je posvetila samuo družini, 
dok jer  n ieso  o troc  zrasli.  
“ Vse nam je  slo lepuo an 
dobro, dokjer...” Težki cajti 
so se zaCel lieta 1972, kadar 
sta Sla v Avstralijo starSa. 
M am a A lm a je  bla takrat 
huduo bolana an 4 lieta po
tle so jo  dol podkopal, pa 
Ceglih je Zeliela umriet tle 
doma. Ni bluo moc druga
če. Se adna velika  velika 
Žalost je njih družino dolert
ela v tistem cajtu, kadar je v 
prometni nasreci utnaru na- 
rmajs sin. V žalosti se je  
družina se buj kup darzala 
an z medsebojno ljubeznijo

se je počasi an tista glaboka 
rana zacelila.

Puno veseja an sodisfaci- 
ona dajeta Liliani an Renzu 
njih dva puoba. Ta staris, 
Steven, ima sojo podjetje, 
aziendo, Nik je pa minerar- 
ni inženir, živi z družino na 
drugem koncu Avstralije, v 
Golden West, kjer je mana
ger dvieh rudniku nikela an 
ima 260 dielucu pod sabo. 
On je tudi poskarbeu de sta 
ratala nona, saj ima tri otro
ke. Liliana an nje družina 
pa tudi drugi Benečani ima
jo v Avstraliji živahno dru
žabno, socialno življenje. V 
Dandenongu, kot reCeno, jih 
je puno an se med sabo dru
žijo. Dol je tudi puno orga
nizacij emigrantov. Oni ho
dijo v Italo-Avstralian club. 
Blizu je  aktivno tudi s lo 
vensko društvo Planika an 
tja pogosto zahaja oCa Bepo 
KovaCu, ki je  že 20 liet v 
Avstraliji. Včasih pa gredo 
an v slovienski club v Mel
bourne.

V zadnjih 20 liet je  slo 
vse na buojs an tle. Vas je 
blagosloviu potres. Hise so 
postrojene, vasi so Čedne... 
Tisto kar me narbuj privla
či, afascinira je vas tel sviet 
zelen. Druga riec, ki me je 
ganila, an dvajst liet od tega 
jo  ries ni bluo, je  Cut tisto 
toplino, tist afekt, ki sam ga 
povsierode doživiela.Lilia
na, Želimo tebe an tvojim 
vso sreco an se troStamo, de 
za 5 liet se spet srecamo.



' ' / V Ì A 7 J Z ,rave ...
Tel tiedan so začele 

suole za lieto 1992-93. 
V sako  ju t ro ,  o k u o le  
osme ure, se vide nazaj 
o tro k e  z b orS o  puno 
bukvi na ramane, ki lie- 
tajo pruoti Suolam, an 
vsiem nardi veseje na
zaj poslušat tisto karak
teristično uekanje, če
tudi njih drobni glasček 
nam zataknjava uha.

Takuo tudi Giovanin 
je Su veselo parvi dan v 
Suolo. Pa niso pretekle 
Se dvie ure, ki je biu že 
nazaj doma.

- Ki dielaS tle - ga j ’ 
n a g lo  p opraSu  n je g a  
oča - zakaj nisi v Suoli?

- Z a tu o  ki m es tra  
me je damu posjala, me 
je soSpendla, ker muoj 
sošolec, muoj kompanj 
od banka je kadiu.

- Pa če je kadiu tuoj 
kompanj, zaki je tebe 
zagnala damu?

- Zatuo, ki v Suoli so 
vsi prekleti spijoni an 
so hitro meStri ospijal, 
de sem ga ist paržgau 
an poliu z benzino!!!

11 “puobu” (adan je runu fotografijo!) iz naših dolin od 
klase 1932, so se an dan ze zjutra pejal na Sveto Goro, 
pruot vičer pa so se srečal z vsiem te družim od njih klase 
par mas v Podutani. Na vičerjo so sli vsi kupe gor h Škofu 
v Podboniescu an se veselil za njih 60 liet življenja.

Smo poZegnal zvonove
28., 29. an 30. vosta je  

biu senjan v Kravarje. Lie- 
tos je  biu poseben senjan, 
zak so poZegnal nove zuo- 
nove cierkve svete Lucije.

Ku je  bluo že napisano 
na telin  g io rna le ,  c irco lo  
sant’Andrea je uzeu odgo
v o rn o s t  za p re ru n a t  te le  
zvonove, sa’ pari de od ni- 
m ar m an jk u  adan  je  biu 
poknjen zak kar so jih čitu- 
lal z varco, se je spuznu an 
padu.

V saboto 29. ob 17.30 so 
jih požegnal. Blizu gaspuo- 
da Jakulina od kravarske fa
re, so bli mons. Giuseppe 
Torzini, dekan v čedajskem 
kapitoljem, mons. Dionisio 
Mateucig “vicario foraneo” 
v Spietre, pre Miljo Cencig, 
gaspuod v Gorenjim Tarbju,

gaspuod Adolfo Dorbolò ki 
opravja svojo službo v Po
dutani an v Sriednjem  an 
don Mario Qualizza, ki je iz 
K ravarja  pa je  gaspuod v 
Pontablju (Pontebba). Zmo
lil so po taljansko, po latin
sko an po sloviensko. Na 
teli čerimoni so bli Se Sin- 
dak iz Svetega Lienarta Si- 
maz an predsednik Gorske 
skupnost Chiabudini, ki so 
pohvalil telo inicjativo.

Na koncu Bepo Tonhac 
jo je lepuo zazvoniu za stu- 
ort čut te nov an liep glas 
zvonuovu, vsi so tukli na 
ruoke: an za nase majhane 
vasi življenje more an muo
re iti napri.

Drug dan ob 11. je  bla 
sveta masa pietà. Po mas je 
bla precesija  z Marijo po

vasi. Senjan je Su napri z ig
rami za te male, ki sta jih 
napravla Daniela an Gino. 
Nastielo se je puno otruok. 
Zvičer so imiel ki se igrat 
an ti velie z garo od persuta. 
Tle se je videlo, de tisti ki 
so velie an debel nieso ni- 
mar te narbuj močni. An an
sambel Pal iz Tolmina jo  je 
pa lepuo zagodu. V suoli so 
napravli lepo mostro, “staro 
balo” , kjer so žene zbrale 
arjuhe, sra jce, tavajuče .. .  
naSih non.

An lietos senjan je parsu 
h koncu, pa kiek liepega je 
ostalo: novi zvonuovi,  ki 
storejo čut njih glas po cieli 
fari. Videlo se je, de če kaj- 
san eje kiek narest, kiek dat 
za sv o jo  sk u p n o s t  jo  da, 
brez puno besied.(lp)

Kadar Suolari zrase
jo, muorejo iti pa za su
data. Takuo tudi G io
vanin je ratu alpin.

An dan njega bata
ljon je šu na ežerčitac- 
jon tu ’no veliko host, 
an vsi sudati so se mu- 
orli mimetizat, omaške- 
rat, ki pride reč se luost 
oku sebe listje an var- 
be, de se bojo zdiel vsi 
drevi.

Kadar so bli lepuo 
omaskerani, kapitanih 
jih je zagnu v host miez 
pravih drevi an jim par- 
poročiu:

- Hmalu pride kolo- 
nel an obedan se ne bo 
smeu ganit, zatuo ki ne 
bo smeu zastopit ker je 
drieu an ker je sudat.

G io v a n in  je  ostu  
zmieram ku drieu, vič 
ku pu ure, an glih kadar 
se j ’ parbližavu kolo- 
nel, je na vso muoč za- 
rju an skoču vič ku dva 
metra deleč.

Kapitanih ga j ’zaCeu 
kregat an prasu ga za
kaj ni ostu zmieram, ku 
te drugi alpini.

- Eh, gaspuod kapi
tanih, je  lahko guorit, 
sem ostu zmieram ku 
an drieu, dokjer mi je 
bluo mogoče.

Se nisem ganu, ka
dar se j ’ an pas oscau 
okuole mene; se nisem 
ganu, kadar dva mla- 
denča  sta nar ieza la  z 
britulo veliko sarce na 
muoj harbat; pa nisem 
mogu vič ostat zm ie
ram, kadar mi je parSu 
miez nogi an puh, ki je 
začeu godernjat:

- d rn  drn  d rn ,  drn 
drn drn... kajsne fajne 
o r ie sa c e  sem  do n as  
usafu! ! !

  Kron aka   ..
Daj taz Avstralije za praznovat kupe 56 liet

Še donas lieto 
zdravi an veseli

Lietos so dopunli al pa dopunejo (sa ’ 
imajo cajt do 31. dičemberja!) 56 liet an za 
jih lepuo praznovat tisti, ki so se rodil tle 
po Nediskih dolinah so se zbral vsi kupe tu 
saboto 12. setemberja.

Parvo so Sli h mas v cierku na Liesa an 
potlè pa gor h Hlocju, gor h Mariji Mohori- 
novi, ki jim je skuhala dobro vičerjo.

Zbralo se jih je puno, na 38. Celo vičer 
so bli kupe, se pomenal, se posmejal an se 
zmisinli an na tiste, ki prezagoda so nas za 
nimar zapustil, kot Silvia gor z Oblice, ki je 
na naglim umarla ’no lieto od tega. Silvia, 
ki je bla nimar takuo vesela, kar se je kupe 
z nje klaSo srečala.

V liepi skupini je bla tudi Liliana Bonini 
iz Lies, ki se je varnila taz Avstralije (za
dnji krat je bla tle dvajst liet od tega) za 
preživiet nomalo cajta, kjer je bla otrok an

potlè tudi mlada čeča.
An pru zavojo nje so “čeče” an “puobje” 

lieta 1936 na naglim organizal telo festo, na 
naglim za de jim na uteče spet takuo deleč 
brez kupe praznovat 56 liet življenja an Li
liana Kovačuova je pru zvestuo sparjela va
bilo an sla na festo.

Na stuojta studierat, de so samuo jedli 
an guoril, so jo tudi zaplesal, an Se kuo, sa’ 
Beppino Sudatu iz Zverinca an Beput Na- 
morju iz Krasa sta jim parsla gost na rimo- 
niko an kitaro.

Za viervat, de jim je Slo vse pru an do
bro, de so bli zaries vsi veseli, na kor ku 
pogledat fotografijo tle za krajan. An tisti, 
ki gleda bit “serio” se vide, de se mu oči 
smiejejo.

Ben nu, Zivjo klasa 1936. An de bi se 
srečal vsi kupe Se puno puno liet.

Karst tan doma

novi matajur
četrtek, 24. septembra 1992

Šestdeset liet 
an se čut še 
puobje an čeče

Sa... n im ar san sanjala  
an sc troStala I videl an dan 
vso m o jo  d ru ž in o  / ku p e  
zbrano gu nasi cierkvi !... za 
'no veselo festo!

Finalmente... tale sanja, 
tist velik troSt I je  ratala 'na 
li epa resnica, I difat... v ne- 
diejo 23. voSta gu Sauonjski 
cierkvi / smo karstil naSo či- 
Cico Letizio!

O kuole moje družine se 
je  zbrala, tist dan, I vsa mo
ja  draga žlahta, / moji te ve
lie parjatelji, lan moji “ca
rissimi” vasnjani!

M ed nam  so b li tud  t i 
s t i . . .“ki so m a n jka l'' / za 
nje, ki od var ha so nas gle
dal, / smo spustil v luht pal- 
loncine, / tuk notar so ble 
zaparte vse naSe buSce!

Nicolò, Leitizia an C eci
lia / so misnil nonunan go
re, I de naj zmieran gledajo 
dole / gor na nje tri, a n gor 
na nas vse!

Ja pa... je  bla pru na ve
sela fes ta , / vesela zaki so 
bli an otroc, / puno bi jala! 
/ Oni difat so jo  rindil Se buj 
lepo.

Difat... kajSan je  na glas 
guoriu, se porežu, / kajSan 
je  potisku, / se preperiu na- 
dužno; / kajSan drug je  an 
moCnuo joku!

Takuo ki so mogli nas te 
mali otroc / so odparli njih 
ročice Letizi, / ki je  objela, 
tist dan, kristijansko viero / 
an takuo stopnila tu kristi
jansko Comunità!

G lih  tenčas, cajtu  tiste

velike gnade ki je  karst, I 
gor na ganke se je  vzdignila 
'na muzika ! ki samuo Ric
ca rd o  zna g o st, lan  naSe 
“čiče” takuo lepuo piet!

Muzika an besiede takuo 
na u sm ilje n o  / sp u S čen e  
pruod Bogu na morjo / sa
muo jud i zgrozit... rnuorjo / 
brez druzga an božjo sarce 
zganit!

Se troStan, de papežu že- 
gan an besiede / ki naš don 
Z uanella  je  obarnu  pru o t 
tat an mam I od Letizie, bo
jo : kazilo an luč za prehodit 
kupe  / na k r is tija n sko  an 
zdravo življenje!

Boga zahvalin!
Michelina Lukcova

Za tiste, ki se na vedo, 
Letizia je parvi otrok od Pi- 
erluigia Buinega iz Sauod- 
njc an Grazielle taz Tarsta.
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Soldati italiani in uno degli assalti sul fronte dell'lsonzo (foto dal Museo storico di Kobarid)

10 - Scheda storica

Maggio 1915:
la guerra

Quella ferrovia 
non s’ha da fare
Da “La ferrovia per la Slavia ”  di P. Petricig

La stazione della Barbetta della ferrovia Cividale-Kobarid

verso
Il parlamento votò i pieni 

poteri al governo italiano il 
20-21 maggio 1915. Un me
se prima il governo aveva 
firmato a Londra un patto 
segreto che prevedeva l ’en
trata in guerra dell’Italia en
tro un mese, con l’impegno 
degli alleati che essa, alla 
fine del conflitto, avrebbe 
ottenuto i compensi territo
riali cui aspirava.

Nel voto sui pieni poteri 
il governo Sonnino ebbe al
la camera 407 voti a favore, 
74 contrari ed 1 astenuto. Il 
s en a to ,  n o m in a to  dal re, 
vo tò  a l l ’u n a n im i tà .  Tre 
giorni dopo ci fu la dichia
razione di guerra e l’eserci
to italiano invase il territo
rio austriaco. Era la notte 
del 24 maggio. In aprile e 
maggio la pressione inter
ventista era diventata irresi
stibile. Eppure, appena po
che sett im ane prim a, 320 
deputati e 100 senatori ave
vano a t te s ta to  la p ro p r ia  
siolidarietà a Giovanni Gio- 
litti, ex presidente del consi
glio dei ministri, dimessosi 
nel 1914. Segno che fino a 
quel momento esisteva una 
notevole opposiz ione alla 
guerra nel parlamento e nel
la maggioranza liberale, che 
era uscita dalle elezioni del 
1913 con 304 deputati. I ra
dicali passarono da 51 a 73 
d ep u ta t i .  I re p u b b l ic an i  
scesero da 23 a 1 7 .1 cattoli
ci ebbero 20 deputati ed i 
conservatori ca ttolici 9. I 
nazionalisti ebbero 6 seggi.

Ma la maggioranza neu
tralista si dimostrò fragile di 
fronte al blocco interventi
sta del governo Salandra e 
dei partiti e delle correnti 
d ’o p p o s iz io n e  favorevo li  
a l l ’intervento contro l ’A u
stria allo scopo di consegui
re l ’aspirazione delle città 
irredente, Trento e Trieste, 
di riunirsi all’Italia. Il bloc
co interventista ebbe potenti 
sostegni: i nazionalisti, la 
stampa borghese sostenuta 
dalla grande industria, il go
verno Salandra e infine il 
re, che annunciò l ’abdica
zione se la cam era avesse 
bocciato l ’intervento. Ci fu
rono grandi manifestazioni 
nelle città con cortei patriot
tici nelle piazze, discorsi, 
fanfare  e s ignore  avvolte

nel tricolore. Era questo il 
momento di fare la guerra 
per rag g iunge re  i confin i 
n a tu ra l i  de l la  p a tr ia  e di 
portare a conclusione il ri
sorgimento.

Neutralisti erano i socia
listi de lla  m ag g io ranza ,  i 
cattolici e liberali giolittia- 
ni. Com e abbiam o visto  i 
primi erano divisi ed i se
condi m antenevano un at
teggiamento neutralista di 
principio. Liberali e cattoli
ci in sostanza finirono col 
seguire la corrente p reva
lente. Così fecero i par la
mentari cattolici, di profes
sione patriottica, anche in 
disaccordo con il Vaticano 
che condannava la guerra.

Con la d ichiarazione di 
guerra il fronte neutralista si 
sfladò: i nostri soldati stava
no versando il loro sangue 
per la pa tr ia  e b isognava  
dunque mettere da parte o- 
gni contrasto per ottenere la 
vittoria. Il PSI rimase solo a 
sostenere a fondo il princi
pio che la guerra non avreb
be portato nulla alla classe 
operaia.

L ’opposizione socialista 
alla guerra si espresse con 
l ’in iz ia t iv a  p a r la m en ta re  
contro il voto per i crediti di 
guerra, con le manifestazio
ni di piazza, con gli scioperi 
attuati insieme alla Confe
derazione Generale del la
voro .  E s is te v a  tu t ta v ia  
u n ’altra difficoltà: l ’atteg
giamento dei partiti sociali
sti delle grandi potenze. La 
maggioranza dei socialde
mocratici tedeschi aveva in
dividuato buone ragioni per 
fare la guerra: con la sicura 
vittoria, con il sacrificio di 
poche settimane, la classe 
operaia tedesca avrebbe vi
sto una grande espansione 
eco n o m ica ,  occupaz ione ,  
alti salari, agiatezza.

I socialisti francesi trova
rono buone ragioni per la 
guerra difensiva e conside
rarono che era dovere della 
classe operaia arrestare l ’in
vasione tedesca. Anche i so
cialisti italiani adottarono la 
formula non del tutto chia
ra, del “non collaborare nè 
sabotare”, ma i loro atti po
litici si d imostrarono coe
renti con la linea neutralista 
anche quando loro compa

gni andarono  lealm ente a 
combattere al fronte. Ma i 
socialisti occidentali nella 
m aggioranza seguirono la 
politica dei governi im pe
rialisti. Ci furono eccezioni, 
co m e  ad e s e m p io  q u e l la  
della s inistra soc ia ldem o
cratica tedesca e russa ed il 
partito socialista italiano.

Furono proprio i sociali
sti italiani, quando la guerra 
già divampava sull’Isonzo, 
a convocare una prima con
ferenza internazionale con
tro la guerra: la conferenza 
di Zimmerwald tenutasi in 
S v iz z e ra  nel s e t tem b re  
1915. Ebbe scarsi risultati, 
ma era solo un inizio.

Le successive conferenze 
internazionali socialiste, ap
parvero dominate dall’orro
re per le enormi perdite u- 
mane e dalle difficoltà che 
incontrava l ’esercito tede
sco sul fronte occidentale. 
Ormai incapace di vincere 
la resistenza francese e di 
p o r ta re  a c o n c lu s io n e  il 
conflitto .  Fu a llo ra  che il 
presidente del partito social- 
democratico tedesco, Schei- 
demann, che aveva sostenu
to con forza le ragioni della 
guerra, spingendovi di fatto 
l ’imperatore, affermò: “ Se 
noi avessim o saputo  quel 
che doveva accadere avrem
mo fatto la rivoluzione nel 
1914”, ed aggiunse: “ ...Co
munque la guerra la perde
ranno gli operai, quale che 
sia il campo in cui si sono 
battuti” . Troppo tardi.

In rappresentanza della 
sinistra del partito socialde
mocratico russo, partecipò 
alle conferenze internazio
nali un personaggio che e- 
spresse le posizioni più in
transigenti contro la guerra 
imperialista. Costui era Vla
dimir Ilič Uljanov Lenin.

M.P.

Una delle defezioni più  
clamorose fra  i socialisti fu  
q u e lla  d e l  d ir e t to r e  d e l  
g io rn a le  d e l P s i, B en ito  
M u ssolin i, della  corren te  
r iv o lu z io n a r ia . F in o  a l  
1914 aveva sostenuto una 
p o s iz io n e  in tr a n s ig e n te  
contro l ’intervento. M a il 
18 ottobre 1914, 6 mesi pri
ma della decisione dell’lta -

N e lla  d is c u s s io n e  
su l l’oggetto “ Spese per la 
compilazione del progetto 
per il congiungimento della 
f e r ro v ia  U d in e -C iv id a le  
colla Assling-Gorizia, in via 
di realizzazione in territorio 
austriaco, ci furono vari in
terventi nel consiglio pro
v in c ia le  di U dine del 30 
marzo 1903. La costruzione 
d e l la  fe r ro v ia  a g iu d iz io  
della com m issione ad hoc 
godeva dei requisiti richiesti 
dalla legge 30 aprile 1899. 
la commissione aveva svi
scerato l ’argomento, ma vi 
e rano  p e rp le ss ità  c irca  il 
tracciato. Quella austriaca 
era Tatuale linea Jesenice 
(in tedesco Assling) - Gori
zia. I tracciati in discussione 
per raggiungere la linea del 
territorio italiano erano due. 
Il primo tracciato propone
va la linea Cividale-Purges- 
simo-Podresca-canale. Il se
condo, sostenuto dai comu
ni della Slavia, la linea per 
S .Leonardo, ossia la valle

D om enica di P en teco 
ste. Una splendida giorna
ta di fine maggio... I con
tadini stavano rassodando 
la terra nei campi di pata
te e, n o n o sta n te  la cr is i  
p o litica  e la gu erra  ser 
peggiante in Europa, s ’at
tendevano un abbondante 
raccolto. In montagna era 
una g io r n a ta  lu m in o sa  
quel 23 maggio; ed anche 
la lieve foschia sull’ampia 
distesa del mare promette
va bel tempo. A Grado la 
piazza davanti a S .E ufe- 
mia si stava riempiendo di 
fedeli che si recavano alla 
m essa solenne, m entre la 
laguna era solcata da un 
battello a vapore...

Erano le 11.30 quando  
B a n c h ie r i si p r e se n tò  
n ell’u fficio  d e ll’lm peria l 
regio am basciatore a R o
ma. L ’appuntam ento era 
stato fissato per telefono, 
dopo che l ’am basciatore  
Macchio in mattinata ave
va chiesto informazioni al 
m inistro degli esteri Son
nino sulla risposta italiana 
a l l ’u ltim a  o ffe r ta  a u 
stroungarica.

Quando il capo di gabi
netto del ministro degli e- 
steri entrò in finanziera e 
cilindro nella sala di pa
la zzo  V en ez ia , M acch io  
intuì che questi recava u- 
na risposta ben diversa da 
q u ella  che si a tten d ev a . 
«...Il Governo del Re, fer-

lia  d i en tra re  in g u erra , 
VAvanti pubblicò un artico
lo in cui M ussolini espone
va una nuova linea po liti
ca, condensata nel concetto 
“dalla neutralità  assoluta  
alla neutralità attiva ed o-

dell’Erbezzo.
Il consigliere  G iovanni 

T rinko sostene questa  se 
conda proposta, ricordando 
un co n v e g n o  te n u to s i  a 
S.Pietro al Natisone dove si 
era espresso in tal senso il 
sindaco Francesco Musoni. 
Da parte mia, disse Trinko, 
raccomando che la ferrovia 
attraversi la vallata e sia fa
vorito S.Leonardo e le po-

mamente deciso di assicu
rare con tutti i mezzi a sua 
disposizione la difesa dei 
diritti e degl’interessi ita
liani, non trascurerà il suo 
dovere di prendere contro 
qualunque m inaccia pre
sente e futura quelle misu
re che ven gon o  im p oste  
dagli avvenimenti per rea
lizzare le aspirazioni na
zionali. S.M. il Re dichiara 
che l’Italia si considera in

p e r  a n t e ” .N  e l i ’ a r t i c o lo  
M ussolini sosteneva l ’ina
d eg u a tezza  della  p o litica  
neutralista, accennava alle 
terre irredente e considera
va l ’in terven to  d e ll’Ita lia  
come mezzo per accelerare

p o laz ion i  v iven ti  in quel 
territorio, che null’altro ri
chiedono nè aspirano dalla 
provincia, e fece notare che 
in ogni caso il motivo prin
cipale del progetto ferrovia
rio è l ’interesse generale, 
provinciale, regionale, in
ternazionale per le comuni
c a z io n i  c o l l ’O r ie n te ,  
co l’Ungheria e colla Croa
zia.

istato di guerra con l ’Au- 
stria-U ngheria da dom a
ni...».

D om enica  di P en teco 
ste, 23 m aggio 1915. Per 
l’Italia ed i territori di qua 
e di là del co n fin e  d ella  
monarchia danubiana tut
to era mutato... Verso sera 
caddero i primi colpi.

la fin e  della guerra. La di
rezione del partito respinse 
quelle posizioni, M ussolini 
dovette abbandonare l ’A- 
vanti e fu  espulso dal Psi. 
Fondò il Popolo d ’Italia, f i 
nanziato dalla destra libe
rale e, si sospettò, da l g o 
verno francese, diventando 
il più  acceso fau tore della 
guerra contro l ’Austria.

(da W .Schaum ann, P .Schubert, I- 
sonzo, là dove m orirono, 1990)

“< Oggi un nuovo 
ci colpisce alle

Messaggio dell’imperatore Francesco Giuseppe ai p o 
poli dell’Austria Ungheria

Ai miei popoli! Il re d ’Italia mi ha dichiarato guerra. Il 
regno d ’Italia ha compiuto verso i suoi due alleati un atto 
di infedeltà che la storia non conosce. Dopo una alleanza di 
oltre trent’anni, dopo un periodo in cui l ’Italia ha ampliato 
i suoi confini, i suoi possedimenti e la sua prosperità, l ’Ita
lia ci ha abbandonato ed è passata a bandiere spiegate nel 
campo dei nostri nemici. Noi non abbiamo minacciato l ’I
talia, nè abbiamo offeso o violato il suo onore ed i suoi in
teressi. Abbiamo rispettato fedelmente i nostri doveri di al
leati e abbiamo offerto all’Italia la nostra copertura quando 
è scesa in guerra.

Abbiamo fatto ancora di più. Qunado l ’Italia ha gettato 
gli occhi oltre i nostri confini, siamo stati pronti a sacrifica
re anche quanto era di più caro al nostro cuore paterno, so
lo per salvaguardare l’alleanza e la pace.

Tuttavia non è stato possibile soddisfare l ’avidità dell’I
talia, che ha pensato di sfruttare questo difficile momento e 
così si deve compiere il destino. Le mie armate per dician
nove mesi di grandi battaglie hanno opposto una resistenza 
vittoriosa ai miei nemici al nord nella più fedele amicizia 
con il nostro grande alleato: oggi un nuovo nemico ci col
pisce alle spalle.

In contrasto con le posizioni dei socialisti

Mussolini e la guerra

La guerra è dichiarata
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A 31 anni Miano riprende a giocare nel campionato dilettanti a Sevegliano

Ze Paolo rilancia
Un anno di transizione sperando
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Iniziamo da un bilancio 
della tua carriera.

Il bilancio della mia car
riera come professionista è 
positivo, se non altro per es
sere arrivato a 27 anni ad li
na squadra campione d ’Ita
lia, il Napoli. Vuol dire che 
nel mio piccolo avevo fatto 
qualcosa di positivo, come 
dimostra l’affetto della gen
te di Udine, la piazza in cui 
ho giocato di più.

Ci sarà anche qualche  
aspetto negativo...

Un asp e tto  n eg a t iv o  è 
quello  di aver dovuto  ab 
b a n d o n a re  il m o n d o  dei 
professionisti così presto: a 
31 anni non vi gioco più, e 
questo è dovuto a un motivo 
banale. Mi sono ammalato, 
un problema alla tiroide che 
è stato risolto dopo un anno, 
a causa della superficialità 
di chi mi aveva in cura, e 
forse della poca considera
zione che avevano in me i 
d ir igen ti  del Padova, nel 
senso che, dopo avermi ac

A campionato iniziato, Paolo Miano ha trovato una 
sistemazione nella form azione regionale del Seveglia
no, ritornando fra i Dilettanti dopo una carriera pro
fessionistica che lo ha visto giocare a fianco di cam
pioni come Zico e Maradona.

Oltre 200 le sue presenze in serie A, quindi la sfor
tunata parentesi di Padova, il campionato amatoriale 
con il Reai Pulfero ed ora il ritorno sui campi che 
contano. Con qualche speranza.

q u is ta to  e aver v is to  che 
non ero in piena efficienza 
f is ica ,  mi hanno  lasc ia to  
perdere. Ho perso un anno 
di carriera ma, rientrato nel 
giro, non ho più avuto mer
cato, e mi sono trovato a fa
re una scelta, quella di gio
care nei Dilettanti.

Com ’è stata la tua espe
rienza a Pulfero?

Il d isco rso  con il Reai 
Pulfero era nato in amicizia, 
per mantenermi in allena
mento facendo qualche par
tita. Poi è continuato fino 
alla fine perché ero sempre 
in attesa di una chiamata da

parte di qualche squadra, 
anche di serie C. Ho appro
fittato di questo periodo per 
“disintossicarmi” dal solito 
tran-tran delle preparazioni 
e dei ritiri e per fare qualche 
viaggio.

Come hai visto il m on
do del calcio amatoriale?

E un mondo che non co
noscevo, il calcio fra amici, 
a livello amatoriale , dove 
c ’è gente anziana, che si di
verte a giocare, non ci sono 
allenamenti e non si prepara 
la partita. É stata un ’espe
rienza pos it iva  anche dal 
punto di vista dei risultati,

perché avevamo una squa
dra discreta, abbiamo vinto 
il campionato, siamo arriva
ti al quarto posto in Italia. 
Poi c ’è il r i to rn o  con  la 
realtà, il dover cercare a 31 
anni di r ien tra re  nel giro  
grosso  dei Profession is ti ,  
con le difficoltà e le stra
nezze di questo mondo in 
cui nessuno vive di ricordi, 
e dice “M iano aveva fa t
to...”. Si dice “Cosa ha Mia
no adesso?” . Miano ha un 
anno di inattività, due anni 
nel Padova senza aver quasi 
mai giocato, e quindi a 31 
anni mi era quasi impossibi
le rientrare nel giro. Ci sono 
s ta ti  a lcu n i  co n ta t t i  con 
squadre di C2, che però so
no sfumati.

Ora giochi a Seveg lia 
no. Perché questa scelta?

Ho ricevuto una proposta 
da una squadra che gioca 
nei dilettanti, in quella che 
può considerarsi la quinta 
serie. Ue trasferte raggiun
gono  T o s c a n a  e E m ilia ,

Miano, 
Mauro 

e Tesser, 
oggi 

tecnico 
del

Sevegliano, 
ai tempi 
di Udine

quindi è un campionato va
sto. C ’è la possibilità di far
mi vedere e magari il pros
simo anno di rientrare a li
vello di CI oC 2.

C om ’è stato  l ’im patto  
con questo campionato?

Ho fatto finora solo una 
partita, vincendo 3-0 a Ro
vigo, ma gli avversari erano 
m olto  g iovan i.  Ua nostra  
squadra è composta da tre o 
quattro giocatori che hanno 
militato nelle categorie gio
vanili con l’Udinese. Ci so
no due elementi, lo stopper 
ed il libero, che sono molto 
bravi. Mi sembra una buona 
squadra, che però non cono
sce il valore effettivo degli

avversari, soprattutto le to
scane ed emiliane. Delle re
gionali ci sono la Manzane- 
se, il Palmanova ed il Cen
tro mobile di Brugnera, ol
tre a noi. Il nostro obiettivo 
è di conquistare una tran
quilla salvezza, e magari di 
risultare la prima tra le re
gionali.

V orre i  a p p ro f i t t a re  di 
questo spazio per ringrazia
re il presidente della Valna- 
tisone Specogna e l ’allena
tore Peressoni che mi hanno 
perm esso  di e f fe t tu a re  la 
preparazione con la squadra 
di S. Pietro, in attesa della 
mia sistemazione.

Paolo Caffi

Concluso domenica il Gran premio Comunità montane Domenica riprendono i campionati di calcio dilettanti

La Pitamic e Del Gallo 
già sulle orme di Puller Allievi, buon avvio

La terza categoria con Pulfero e Savognese al via in ottobre

Predan del C.S. Karkos.
Infine una curiosità: nelle 

otto prove ci sono state 531 
p re se n z e  tra  le d o n n e  e 
1026 tra gli uomini, per un 
totale di 1557 presenze. Enrico Cornelio ha segnato il primo gol

Una vittoria ed una sconfitta nella prima 
giornata di campionato giovanile, iniziatosi 
domenica. Gli Allievi della Valnatisone, 
pur giocando male, hanno vinto meritata- 
mente il derby che li vedeva opposti, in tra
sferta, alla Cividalese. Passati in vantaggio 
con un gol di Enrico Cornelio, i ragazzi so

no stati raggiunti dai cividalesi con Ales
sandro Scaravetto nel primo tempo. Nella 
ripresa il gol di Denis Terlicher ed un auto
gol su una conclusione di Cristian Speco
gna hanno permesso di ottenere l ’afferma
zione. Domenica a Sdu tto  la Valnatisone 
ospiterà i Fortissimi.

Sfortunata prova per i Giovanissimi, che 
hanno giocato una buona gara contro l ’Az
zurra di Premariacco in formazione rima
neggiata, subendo un 3-0 troppo pesante. 
Da segnalare che nell’Azzurra a ll’ultimo 
momento sono stati inseriti quattro ragazzi 
provenienti dalla Cividalese, ritiratasi dal 
campionato. A Pradamano, domenica, i no
stri sono attesi al riscatto.

Sabato inizieranno a Grado la loro av
ventura gli Juniores regionali (ex Under 18) 
della Valnatisone. Della squadra fanno par
te i ragazzi ex Allievi che lo scorso anno 
disputarono un campionato ai vertici della 
classifica.

Il Gonars sarà domenica a S. Pietro un 
severo banco di prova per la rinnovata for
mazione della Valnatisone, che inzierà il 
suo cammino nel campionato di Promozio
ne. Dopo la qualificazione ottenuta in Cop
pa Italia, i ragazzi allenati da Roberto Pe
ressoni cercheranno di confermare questo 
buon momento.

Santo Kokorovec evropski prvak
Z današnjo številko bo 

mo zaceli z objavo krajšega 
p reg leda  na jzan im iv e jš ih  
vesti na področ ju  te lesne 
kulture v zamejstvu. Smat
ramo namreč, da je prav, da 
tudi naSi bralci dobijo kakš
no informacijo veC o Šport
nih dogodkih z Goriškega 
in Tržaškega.

Osrednja vest zadeva ko
talkarja Poleta z Občin Sa
ma Kokorovca, ki je  pred 
dnevi na Portugalskem po
stal članski evropski prvak. 
To je že dvanajsti evropski

naslov slovenskega kotal
karja, ki je med najboljšimi 
na svetu.

Sedaj Čaka sama Koko
rovca nova preizkušnja, saj 
se bo konec meseca udeležil 
svetovnega prvenstva, ki bo 
na Floridi v ZDA. Povedati 
gre, da je Kokorovec na do
sedanjih svetovnih prven
stvih zbral Ze 6 kolajn (1 
zlato, 4 srebrne in 1 brona
sto). V pričakovanju prven
stvenih tekem v nogometu, 
odbojki in košarki se naše 
ekipe vestno pripravljajo na

zahtevno sezono.
Nogometaši igrajo v ita

lijanskem in deželnem po
kalu. Standreska Juventina, 
ki bo skupaj s Primorjem 
nastopila v isti skupini kot 
Valnatisone, si je ze zagoto
vila mesto v finalnem delu 
i ta l ijanskega pokala. P r i 
morje pa je z 1 samo zbrano 
točko na dveh tekm ah iz
padlo iz nadaljnega dela po
kala.

Namiznoteniškemu dru
štvu Kras iz Zgonika je ita
lijanska federacija podelila

najvisje športno priznanje v 
okviru italijanske namizno
teniške zveze, zlato odličje 
za zasluge na tem športnem 
področju.

P riznan je  je  s lovensko  
društvo dobilo za številne 
uspehe med posamezniki in 
e k ip n o  na d rž av n em  in 
mednarodnem merilu.

Tekmovalno uspešnost je 
pokazala tudi ekipa Mladine 
Resco v rolkanju, saj se je 
kar 21 njenih elanov udele
žilo italijanskega prvenstva 
v Milanu. (R.P.)

I giovani della Polisportiva Monte Matajur di Savogna che hanno gareggiato nel trofeo

Si è concluso domenica 
scorsa ad Ovaro, con l’otta
va prova, il 2. Gran premio 
delle Comunità montane di 
corsa in montagna. Le tre 
socie tà  delle Valli hanno 
gareggiato durante l ’intera 
m anifestazione o ttenendo 
numerose affermazioni in
dividuali.  Nella classifica 
finale per società la Poli- 
sportiva Monte Matajur si è 
classificata al secondo po
sto, con 1459 pun ti ,  a lle  
spalle della Tercal che ne ha 
totalizzati 1984. Tredicesi
mo il Gsa Pulfero (415) e 
ventiduesimo il CS Karkos 
di S. Pietro (108).

Nonostante  abbia vinto 
l’ultima gara, Jasmina Pita
mic è giunta solo seconda 
nella c lassifica Gran Prix 
Gubana Vogrig, preceduta 
di soli due punti da Angela 
Primus del Timaucleulis.

Nei Ragazzi terzo posto 
finale per S im one Goren-

szach, stessa posizione an
che  p er  V an essa  Jacu zz i  
nelle C adette .  S fortunato  
Davide Del Gallo, che no
nostante abbia ottenuto lo 
stesso punteggio di Denis 
Adami, è stato preceduto da 
questo per il maggior nume
ro di v it to r ie  consegu ite .  
L ’ in o ss id a b i le  G iu sep p e  
Puller (Gsa Pulfero) ha otte
nuto il secondo posto, alle 
spalle di Ortis, della Tercal, 
nella categoria Veterani.

Ma sono molti gli atleti 
che, seppur non siano entra
ti nella classifica finale, si 
sono messi in evidenza nel 
corso delle varie gare. Van
no da segnalare  le buone 
prove di A m edeo Sturam 
del Gsa Pulfero nella cate
goria Cadetti, di Giuseppe 
T o so  e M arco  O sg n ac h ,  
sempre di Gsa Pulfero, ne
gli Amatori. Nella stessa ca
tegoria bene anche Giovan
ni e Davide Rossi e Thomas
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SVET LENART

Puoštak 
Poroka v vasi

V saboto 12. setemberja 
je biu velik purton pred Vi- 

» itorinovo hiso v Puoštake: 
poročila se je hči od Norme 
Šmonove iz Cerneč an Vi- 

^ t o r t n a  Oviszačh iz PuoStaka 
Loredana. Pred utarjam v 

cierkvici svetega Mik
l a v ž a  je Marco, Frasson ratu 
... nje mož. Okuole njih, ku po 

navadi, se je zbralo puno ž- 
.* lahte an parjatelju;

Loredani an Marku žel- 
mo vesele dni.

Pikon 
Smo se zgrešil

Zadnji krat, na peti stra
ni, smo napisal o rojstnem 
dnevu gospe Cristine - par
tizansko ime Sonja. Smo pa 
zgrešil primak, te pravi je 
Chiabai, ne Chiacig kot smo 
mi napisali.

Z gospo Cristino - Sonjo 
se oproščamo in Se ankrat ji 
želmo veseu rojstni dan.

GRMEK

Gor. Bardo - Raškjak 
Oblietinca 

24 .9 .1988-24.9.1992

Stier lieta od tega nas je 
zapustu Antonio  Vogrig - 
Tončič Skinjin za domače 
an parjatelje.

Tončič se je rodiu v Go

ren jim  Barde 19. ženarja  
1934. lieta, takuo, de kar je 
umaru v videm skem  Spitale 
je imeu samuo 54 liet.

H zadnjem u počitku so 
ga bli nesli njega parjatelji, 
bivSi, ex- minatori kot on, 
ki je  pred ie lu  puno liet v 
belgijanskih minierah.

Z veliko ljubeznijo se ga 
spominjajo žena Maria,, sin 
Fabrizio, hči Adriana an vsa- 
druga žlahta.

Kuatarinca

An lietos so se jud je  z- 
bral go par svetim Martine 
za t r a d ic io n a ln i  p razn ik  
Kuatarince.

Par sveti mas , ki je bla 
go par cierkvici ob 11. zjut- 
ra se je  zbralo  puno jud i,  
potlè vsak s svojo družino 
an parjatelji je Su po bliž
njih senožetih na piknik.

Dol na Prievaie so pre
dajal dobro pastoSuto, me- 
suo pečeno na žaru an pija
če.

A l sta uSafal očale?
Ce kajSan od vas je v ne- 

diejo usafu an par ntožkih 
očalu “da vista” od cierkvi- 
ce svetega Martina do Ple
sišča, Luigi Dreszach - Ko- 
cajnar iz Lies bo zlo veseu, 
sa’ so njega. Ce sta jih uša- 
fal jih moreta varnit njemu 
al pa jih  parnest na Novi 
Matajur.

DREKA

Kraj - Brieg 
Smo imiel noviče

Se bruozar de an tle par 
nas kajsan skarbi, da nas z- 
von zazvoni an za oznant 
vesele novice. An za veselo 
novico se je oglasu v turme 
Marije Device na Krasu v 
četartak 17. setemberja, kar 
je parklicu judi na poroko. 
Poročila sta se Bruno Dre- 
scig - Petricju gor z Kraja

an lika lurman - Ferjanova 
iz Briega.

lika je živiela v Franciji 
kupe z nje družino 35 liet, 
dvie liet od tega se je vanti
la v rojstno vas an seda bo 
tle živiela kupe z možam.

Noviča, potlè ki sta jala 
njih “j a ” sta kupe z Zlahto 
an parjatelji Sla na kosilo na 
Razpotje, kjer Maurizio jim 
je napravu zaries puno do- 
bruot.

liki an Brunu želmo puno 
veselih an srečnih dni.

Trušnje - S. Giovanni 
Zbuogam Bruno

V torak 22. setemberja je 
biu tle par Devici Mariji na 
K rasu  pogreb  n ašeg a  va- 
snjana, ki pa puno liet od te
ga, kar je biu mlad puob, je 
muoru zapustit rojstno vas 
za iti dielat po sviete.

V čedajskem Spitale je 
u m aru  B ru n o  C ra in ic h  - 
FoSčjou iz Trusnjega. Imeu 
je 63 liet. V žalost je pustu 
ženo Marto Upantih, le iz 
Trusnjega, sinuove an vso 
drugo žlahto.

Bruno je puno liet preži- 
veu an predielu po sviete, 
kar se je varnu damu je Su 
živet v San Giovanni al Na- 
tisone, kjer je imeu lepo hi- 
So an puno parjatelju.

Na njega pogrebu se je z 
bralo zaries puno judi.

SOVODNJE

PRAPOTNO

Starmica 
Pogreb v nasi vas

V v id e m sk e m  sp i ta le ,  
kjer seje puno cajta zdravu 
je za venčno zaspau nas va- 
snjan Agostino Podoriesza- 
ch. Imeu je 80 liet.

Na telim svietu je zapu
stu brata, kunjado an navuo- 
de an parjatelje.

N jeg a  p o g re b  je  biu v 
Starmici v pandiejak 21. se
temberja.

Cjubca - Gorica 
Smart mlade lene

Od giornalu nase dežele 
smo zviedel o smarti mlade 
žene iz naših kraju. Marina 
Assunta Covaceuszach je u- 
m arla v nje hisi v Gorici, 
kjer je dielala kot infermie
ra v miestnem Spitale. Imie- 
la je 40 liet. Pari, pa v mo
mentu ko pišemo nie ,Sè Si
gurno, de Marino so jo ubil. 
Usafu jo  je martvo v hiši an 
parjatelj. Na žuote je imiela 
puno žlagu.

Marina je  bla iz Cubce, 
pa že puno liet od tega je 
bla Sla živet proč z nje dru
žino. Nomalo cajta od tega 
so ji bli muarli dva brata, 
adan zavojo boliezne, drugi 
v ciestni nasreči.

V žalost je pustila mamo, 
brate an sestro, an vso dru
go Zlahto.

NEDISKE DOLINE

Nasi alpini v Rusiji
Petdeset liet od tega so 

jih posjal v Rusijo . So bli 
mladi, imiel so okuole dvaj- 
st liet. Vsi vemo, kakuo je 
slo na koncu. Kajsan je  v 
uiski umaru, drugi po pot, 
kar so se vračal za prit da
mu, zavojo mraza, lakote. 
Tisti buj srečni, so parsli ži
vi damu. Petdeset liet potlè 
drugi nasi puobi se spet var- 
nejo damu: v mineni urni, 
kjer so položeni njih smart- 
ni ostanki. V Rusiji so jih 
prekopal an tele dni so jih z 
aeroplanam parpejal v Ron
chi. Sparjeu jih je tudi nas 
predsednik Scalfaro.Tele so 
imena naSih puobu: Corne
lio Canalaz (klasa 1922) iz 
Garmaka;Giovanni Pez (k- 
lasa 1922) iz Barda; Luigi 
Simaz (klasa 1919) občina 
S vet L e n a r t  in Z a c c a r ia  
Zorza (klasa 1921) občina 
Podbonesec.

PISE

PETAR MATAJURAC

“Spoznusem, da so me 
oštrijale Lužmkove tete’

Položite roko na viest an 
poupra.Sajta se, če ries spo
štujete bojžje namestnike!

Kar se m ene tiče, nišam  
sp o što va n . Če b oste  tako  
nada ljeva li, ne boste  usli 
pogubi. Z m era j vas je  vič  
tajsnih, k i ne opravjate svo
je  dužnuost do m ene. Vič 
d ru žin  n i n a p ra vlo  s v o je  
dužnuost v plačevanju moje 
berarnje. 12 m ier  uSenice 
sem  lietos m anj zbrau ko t 
lani, pa vse tuo ni nič proti 
temu kar so m i storli včeraj

ljudje m oje fare. Ljudje, k i 
so zablodli v krivoverstvo, 
ljudje, k i so prodali dušo an 
te luo  hudiču. T i ljud je  so  
Strijoni. Zapisali so se v zlo- 
d jeve  bukva  in do n jih  je  
radodaran, d o k jer  so ž iv i. 
Obdari jih  s svojem  hudob
nim znanjem. V  njih deluje 
močni peklenski duh. Znajo 
ustvarjat nadnaravne, stva
ri. Znajo  pokaza ti ljudem , 
da je  bielo kar je  črno in na
robe. Tistega, na katerega  
se u jezijo , ostrijajo in m u

Škodujejo  na vse sort 
viže. Kar je  bluo m ene  ^ 
včeraj s torjenega , vam  
bo v dokaz, ka j so vsega 
kopač ti hudobneži.

Učera zjutra sem  biu na
m en jen  v Č edad  ko  sem  
parSu do Lužnikovega mai
na, so se zarezgetale za m a
no tiste tri Strije, k i delajo v 
malnu. Jaz sem  Su naprej po  
svo jo  pot, ne da bi se biu 
ozrl nanje, brez jih  p o g le
dat. Naenkrat so m i začele  
noge odpovedovati. Kadar

m
i' 'i : .

SALE.

PEPE

TRATTORIA
GOSTILNA
Chiuso il mercoledì 
Zaprto oh sredah

STREGNA/SREDNJE 
Tel.(0432) 724118

Cucina casalinga  

genuina  

piatti locali 

e selvaggina  

Pristna 

domača kuhinja 

domače specialitete 

divjačina

Si consiglia la prenotazione / Prosimo Vas, da rezervirate

' s e m  
parSu do  

preskakovalnih kam nov pod  
B u ta lco , sem  b iu  ž e  ves  
zmaltran. Zeleu sem priti al- 
manku do Kosce, da bi m i 
pom agu ko z isk i duhovnih. 
K o sem skoču na trečji ka- 
m an, se  m i j e  p red  o čm i 
stem nilo in ostu na kaman  
kakor parkovan. Hitro sem  
zm olu  posebno moliteu, k i 
so nas jo  navadli v seminar
ju  in k i pom aga preganjat 
hudobne duhove in navarže- 
ne uroke (incantesimi). Po
magalo m i je , da sem spre
gledu in parSu do svojih na
ravnih moči, pa s kamana se 
nisem  m u prestopit. Začeu  
sem  z  drugimi molitvam i in 
hitro spoznu, da so m e Luž- 
n ik o v e  te te  oS trija le . Na 
kamnu sem čaku rešitve de
se t ur, a od n iko d er  j o  ni 
bluo. Sele zvečer  je  parSu 
m ežnar Petar an m e rieSu, 
Buog mu daj srečo in zdrav
je-

Konac bo za tiedan dni

Kronaka
Miedihi v Benečiji

DREKA
doh. Lorenza Giuricin 

Kras:
v sredo ob 15.00 
Debenje: 
v sredo ob 13.30 
Trinko:
v sredo ob  14.30

GARMAK
doh. Lucio Quargnolo 

niocje:
v torek ob 10.30 

. v Cetartak ob 9.30 
v petak ob 10.30

doh. Lorenza Giuricin 
Hlocje:
v pandiejak ob 11.30 
v sriedo ob 13.00 
v petak ob 14.30 
Lombaj: 
v sriedo ob 14.00

PODBIJNIESAC
doh. Giorgio Brevini 

Podbuniesac: 
v pandiejak, sriedo 
an petak od 9.00 do 11.00 
v torak od 16.00 do 17.30 
v cetartak od 9 .30  do 11.00

doh. Giovanna Plozzer 
Podbuniesac:
v pandiejak, sriedo 
an petak od 8.30 do 10.00 
v torak an Cetartak 
od 17.00 do 18.30

SOVODNJE
doh. Pietro P elle gr iti 

Sovodnje:
od pandiejka do petka 
od 10.00 do  12.00

SPIETAR
doh. Edi Cudicio 

Spietar:
v pandiejak, sriedo, cetartak 
an petak od 8.00 do 10.30 
v torak od 16.00 do 18.00 
v soboto od 8.00 do  10.00

doli. Pietro Pellegriti 
Spietar:
v pandiejak, torak 
an petak od 8.45 do 9.45 
v sriedo od 17.00 do 18.00 
v soboto od 9.45 do 10.45

SRIKDNJE
doh. Lucio Quargnolo 

Sriednje:
v pandiejak ob 11.00 
v sriedo  ob 10.00 
Gorenj Tarbi: 
v pandiejak ob 11.45 

v sriedo  ob 10.45 

Oblita!.
v sriedo ob  11.15

doh. Loremb Giuricin 
Sriednje: 
v torak ob 11.30 
v ce tartak  ob  11.30 

Gorenj Tarbi: 
v torak ob  12.30 

v Cetartak ob 12.30 

Oblica:
v torak ob 13.00

SV. LIENART
doh. Lucio Quargnolo 

Gorenja Micrsa: 
v pandiejak od 8.00 do  10.30 

v torak od 8.00 do  10.00 
v sriedo od 8.00 do 9.30 
a n o d  17.00 do 18.00 

v cetartak od 8.00 do 9.(8) 

v petak od 8.(8) do 10.(8) 

a n o d  17.00 do 18.00

doh. Lorenza Giuricin 
Gorenja Miersa: 
v pandiejak od 9.30 do 11 .(8) 

v torak od 9.30  do 11.00 

v Cetartak od 9.30 do 11 .(8) 

v petak ob 16.00

G uardia m edica
Z a  t i s t e g a ,  ki p o tr e b u je  m ie d ih a  

p o n o c  j e  n a  r a z p o la g o  » g u a rd ia  
m edica«, ki deluje vsako nuoc od 8. 

zv ice r do  8. z ju tra  an sabo to  od 2. 

popudan do 8. zjutra od pandiejka.
Z a N ediške doline se lahko telefona 
v S picter na številko 727282.

Z a  C cda jsk i o k ra j v Č edad  na š te 

vilko 7081, za M anzan in okolico na 

Številko 750771.

Poliam bulatorio  
v Spietre

O rtopedia doh. G enova, v Cetartak od 

15. do 17. ure.

C hirurg ia doh Sandrini, v Cetartak od 
11. do  12. ure.

Dežurne lekarne / Farmacie di turno
OD 26. SEPTEMBRA DO 2. OKTOBRA 

Čedad (Minisini) tel. 731175 
OD 28. SEPTEMBRA DO 4. OKTOBRA 

Manzan (Brusutti) tel. 740032, Mojmah tel. 722381, 
Podbonesec tel. 726150 

Ob nediejah in praznikah so odpuite samuo zjutra, /it ostali čas in za ponoč 
se more klicat samuo, ce riccta ima napisano »urgente«.

BČlKB
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TR2ASKA KREDITNA BANKA

FILIALA ČEDAD

FILIALE DI CIVIDALE

CAM BI - Martedì 
M ENJALNICA -Torek

Ul. Carlo Alberto, 17
Telef. (0432) 730314-730388

Via Carlo Alberto, 17
Fax(0432)730352

22.09.1992

valuta kod ek s nakupi prodaja
fixing
Milan

Sloven sk i Tolar SLT 13.50 14,25 —

Ameriški dolar USD 1100,00 1260,00 —

NemSka marka DEM 810,00 850,00 —

Francoski frank FRF 230,00 250,00 —
Holanski florint NLG 720,00 755,00 —

Belgijski frank BEK 38,00 41,50 —
Funt Sterling GBP 2100,00 2200,00 —
Irski Sterling IEP 2150,00 2150,00 —
Danska krona DKK 209,00 225,00 —
GrSka drahma GRD 5,80 7,00 —
Kanadski dolar CAD 950,00 1050,00
Japon ski jen JPY 9,40 10,50 —
Švicarski frank CHF 930,00 970,00 —
Avstrijski Šiling ATS 114,00 122,00 —
N orveška krona NOK 200,00 212,00 —
Š ved sk a  krona SEK 215,00 230,00 —
Portugalski e sc u d o PTE 8,50 9,70 —
Š p ansk a  p eseta ESP 11,00 12,50 —
Avstralski dolar AUD 950,00 930,00 —
Finska marka FIM — — —
Ju goslovan sk i dinar YUD — — —
Hrvaški dinar HRD 3,25 4,00 —
Europ. Curr. Unity ECU — — —


